
پیامک: 30004800سال هشتم |  شماره      2833|  شنبه 21  مردادماه 1402 |  25 محرم 1445 | 12  آگوست  2023 |  8 صفحه 5000www.kasbokarnews.ir تومان

صفحه 2

صفحه 2

صفحه 2
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سرمقاله

تمرکز بر پرداخت 
تسهیلات مسکن

در حال حاضــر دولت باید 
تمرکز و منابع خــود را بر 
پرداخت تسهیلات ساخت 
مسکن در کشور قرار دهد تا 
شاهد رونق و افزایش تولید در این حوزه باشیم. بازار 
مسکن نیازمند افزایش تولیدات در حوزه ساخت 
وساز است تا بازار به سمت رونق هدایت شود اما در 
حال حاضر بازار برای بهبود وضعیت نیازمند تزریق 
منابع مالی به سمت ساخت مسکن هستیم.دولت 
باید تمرکز خود را بر حوزه ساخت مسکن بیشتر 
 کند و اگر تســهیلات خرید مسکن هم پرداخت 
می کند باید به صورت دو مرحله ای تا قابل انتقال 

به سازنده باشد...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن
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معاون وزیر ارتباطات خبر داد:

افزایش سهم  
اقتصاد دیجیتال  

در برنامه هفتم توسعه 

30 هزار بازرسی از مشاوران املاک انجام شد

الویت ساخت مسکن در بافت های فرسوده
صفحه3

صفحه2

تامین  ارز صنایع  از  محل صادرات 
وزیر صمت  تاکید  کرد:

معــاون برنامه ریــزی و نظارت راهبــردی وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: احکام زیادی در 
برنامه هفتم توسعه برای دستیابی "اقتصاد دیجیتال" 
به سهم ۱۵ درصدی از کُل اقتصاد کشور وجود دارد. 
علی اصغر انصاری در آیین اختتامیه"رویداد هفته 
کسب و کارهای دیجیتال" در اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی اصفهان افــزود: برنامه هفتم 
توسعه که در مجلس شورای اسلامی در حال بررسی 
است، احکام زیادی در باره توسعه دیجیتال دارد که 
بر اساس آن بدنبال دستیابی ســهم ۱۵ درصدی 
برای اقتصاد دیجیتال هستیم. وی ادامه داد: شاید 
دولت منابع لازم برای تحقق کامل اقتصاد دیجیتال 
را نداشته باشد ولی با مشــارکت بخش خصوصی 
می توانیم به سهم پیش بینی شده در این حوزه دست 
یابیم، هرچند که سهم ۱۵ درصدی از کل اقتصاد 
برای اقتصاد دیجیتال در مقایسه با کشورهای توسعه 
یافته رقم ناچیزی است اما همین میزان نیز می تواند 
تحول بزرگی در اقتصاد کشور بوجود آورد. انصاری 
تصریح کرد: توسعه زیرساخت ها و برنامه ریزی برای 
آن اهمیت بالایی در ارتقای نقش اقتصاد دیجیتال در 
کل اقتصاد کشور دارد و نظارت در این حوزه از وظایف 
مهم وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات است و توجه 
به مسائل فرهنگی در این زمینه نیز ضروریست. وی 
خاطرنشان کرد: باید از تجارب دنیا در زمینه نظارت 
بر زیرساخت ها استفاده کرد و به ورود دانش در این 
عرصه اهتمام ورزید و پرورش نیروی انسانی ماهر 
نیز در این حوزه از اهمیت بسزایی برخوردار است. 
انصاری افزود: پرداختی ها به فعالان عرصه فناوری 
اطلاعات در کشور کمتر از پرداختی به همترازان آنها 
در کشورهای همسایه است که این موضوع، مهاجرت 

افراد ماهر به سایر کشورها...

اجتماعی

به گفتــه معاون آموزش متوســطه وزیــر آموزش 
و پرورش بیش از ۶۳ هــزار دانش آمــوز برای پایه 
دهم نظری و افــزون بر ۶۵۰۰ نفر بــرای پایه دهم 
هنرستان های فنی و حرفه ای مدارس نمونه دولتی 
پذیرفته شــده اند. محمد مهدی کاظمی در صفحه 
خود در شبکه اجتماعی ویراستی نوشت: نتایج آزمون 
مدارس نمونه دولتی دوره دوم متوسطه نظری و فنی 

و حرفه ای اعلام شد.
وی ضمن تبریک به دانش آموزان برگزیده و آرزوی 
موفقیت برای آنها ادامه داد: در این آزمون ۲۶۹ هزار 
و ۴۹۲ دانش آموز به رقابت پرداختند که بیش از ۶۳ 
هزار نفر برای دبیرســتان های متوسطه دوم نظری 
و افزون بــر ۶۵۰۰ نفر برای هنرســتان های فنی و 

حرفه ای جهت تحصیل در پایه دهم سال تحصیلی 
۱۴۰۳-۱۴۰۲ پذیرفته شدند.

معاون آموزش متوســطه وزیر آمــوزش و پرورش 
افزود: در آزمون فوق، ۱۵ درصد پذیرفته شــدگان 
از دانش آموزان روســتایی بوده که با برنامه ریزی و 
اقدامات پیش رو شاهد افزایش این آمار در آزمون های 

آتی باشیم.
لازم به ذکر است نتایج آزمون مدارس نمونه دولتی 
صبح امروز اعلام شــد لذا دانش آموزان می توانند با 
مراجعه به پنجره واحد خدمات آموزش و پرورش به 
نشانی my.medu.ir و انتخاب نقش "دانش آموز" 
و وارد کردن مشخصات هویتی نظیر کدملی، از نتایح 

مطلع شوند.

مدیرعامل آتیه سازان حافظ گفت: هزینه های درمانی 
بیماران خاص و صعب العلاج به صورت روزانه پرداخت 
می شود. علیرضا نمازی با اشاره به افزایش مؤسسات 
و مراکز درمانی طرف قرارداد با شــرکت آتیه سازان 
حافظ گفت: به منظور تســهیل دسترسی بیماران 
خاص و صعب العلاج به داروهای مورد نیازشان قرارداد 
با داروخانه ۱۳ آبان منعقد شد. وی درباره تفاهم نامه 
بین این شرکت بیمه ی با صندوق بیمه ای روستاییان، 
گفت: براساس تفاهم نامه ما با صندوق بیمه اجتماعی 
کشاورزان، روستاییان و عشــایر قرار بود در مرحله 
نخست مستمری بگیران سه استان را تحت پوشش 
قرار دهیم که تاکنون ۱۸ هزار نفــر از جامعه هدف 
تحت پوشش خدمات ما قرار گرفته اند، قرار است در 
مرحله بعدی نیز ۱۶۰ هزار نفر از روستاییان از خدمات 

بیمه های تکمیلی این صندوق استفاده کنند.
وی اضافه کــرد: در نهایت در صــورت اجرای موفق 
بیمه های تکمیلی روســتاییان، ما ۲.۵ میلیون نفر 
از روســتاییان را تحت پوشــش خدمات خود قرار 

خواهیم داد و آمادگی ارائه خدمات بیمه های تکمیلی 
روستاییان را به این اقشار زحمتکش داریم.

مدیرعامل آتیه سازان حافظ همچنین از عقد قرار داد 
با بیمارستان های دولتی - دانشگاهی و خرید خدمت 
تخت های ویژه ) VIP ( خبــر داد و افزود: با افزایش 
مؤسسات درمانی دولتی و خصوصی طرف قرارداد از 
جمله مراکز آزمایشگاهی، تصویربرداری، فیزیوتراپی 
و رادیوتراپی، بیمه شدگان آتیه سازان حافظ می توانند 
بدون دغدغه و بدون پرداخت مستقیم از جیب، پیگیر 

امور درمانی خود شوند.
نمــازی ادامه داد: عمــل به تعهــدات قراردادهای 
منعقد شــده وجهه و جایگاه حقوقی شرکت را ارتقا 
می دهد در همین راســتا پرداخت مطالبات مراکز و 
مؤسسات درمانی طرف قرارداد به طور مداوم و منظم 
به روزرسانی می شــود و پرداخت خسارت درمان به 
بیمه شدگان نیزطبق مفاد قرارداد صورت می گیرد 
ضمن اینکه هزینه های درمانی بیماران خاص و صعب 

العلاج نیز به صورت روزانه پرداخت می شود.

مدیرعامل آتیه سازان حافظ گفت: هزینه های درمانی 
بیماران خاص و صعب العلاج به صورت روزانه پرداخت 
می شود. علیرضا نمازی با اشاره به افزایش مؤسسات 
و مراکز درمانی طرف قرارداد با شــرکت آتیه سازان 
حافظ گفت: به منظور تســهیل دسترسی بیماران 
خاص و صعب العلاج به داروهای مورد نیازشان قرارداد 
با داروخانه ۱۳ آبان منعقد شد. وی درباره تفاهم نامه 
بین این شرکت بیمه ی با صندوق بیمه ای روستاییان، 
گفت: براساس تفاهم نامه ما با صندوق بیمه اجتماعی 
کشاورزان، روستاییان و عشــایر قرار بود در مرحله 
نخست مستمری بگیران سه استان را تحت پوشش 
قرار دهیم که تاکنون ۱۸ هزار نفــر از جامعه هدف 
تحت پوشش خدمات ما قرار گرفته اند، قرار است در 
مرحله بعدی نیز ۱۶۰ هزار نفر از روستاییان از خدمات 

بیمه های تکمیلی این صندوق استفاده کنند.

وی اضافــه کــرد: در نهایــت در صــورت اجرای 
موفــق بیمه هــای تکمیلی روســتاییان، مــا ۲.۵ 
میلیون نفر از روســتاییان را تحت پوشش خدمات 
خود قــرار خواهیــم داد و آمادگی ارائــه خدمات 
 بیمه های تکمیلــی روســتاییان را به این اقشــار 

زحمتکش داریم.
مدیرعامل آتیه ســازان حافظ همچنین از عقد قرار 
داد با بیمارســتان های دولتی - دانشگاهی و خرید 
خدمت تخت های ویــژه ) VIP ( خبــر داد و افزود: 
با افزایش مؤسســات درمانی دولتــی و خصوصی 
طــرف قــرارداد از جمله مراکــز آزمایشــگاهی، 
تصویربرداری، فیزیوتراپی و رادیوتراپی، بیمه شدگان 
آتیه ســازان حافظ می توانند بدون دغدغه و بدون 
 پرداخت مســتقیم از جیــب، پیگیر امــور درمانی 

خود شوند.

رئیس سازمان ثبت احوال کشور گفت: دستگاه ها از 
دریافت کپی مدارک هویتی خودداری کنند و دلیلی 

برای دریافت کپی وجود ندارد. 
هاشم کارگر رئیس سازمان ثبت احوال کشور درباره 
اتصال تمامی سامانه ها به ثبت احوال گفت: طبق قانون 
دستگاه ها از دریافت کپی مدارک هویتی منع شده اند 
و در حال حاضر سرویس های هویتی به ۲۰۰ دستگاه 

در ۲۰۰ هزار دستگاه ارسال می شود.
وی ادامه داد: بارها درخواست کرده ایم که دستگاه ها از 
دریافت کپی مدارک هویتی خودداری کنند و دلیلی 
برای دریافت کپی وجود ندارد و از مردم می خواهیم 
اگر کسی از آنها مطالبه کپی مدارک هویتی کرد امر 
اعلام کنند زیرا دستگاه های هویتی نباید کپی دریافت 
کنند. رئیس سازمان ثبت احوال کشور با بیان اینکه 
در اجرای قانون نمی توان سلیقه ای عمل کرد گفت: 
دستگاه های دولتی نباید از قانون تخطی کنند و نباید 
فضای سردرگمی را برای مردم ایجاد کنند در قانون 
گفته شده متولی پایگاه نشانی سازمان ثبت احوال 

کشور است.
کارگر گفــت: امیدواریم در کمتــر از ۳ ماه بتوانیم 
زیرساخت های استفاده از کارت ملی به جای کارت 
بانکی را فراهم کنیم و سپس بتوانیم وارد فاز عملیاتی 

آن شویم.
وی با اشاره به قطعی سرویس های ثبت احوال و ایجاد 
مشکل برای دفاتر اسناد رسمی گفت: سرویس های 
ثبت احوال به صورت پوششی و برای تمامی دستگاه ها 
است و اگر دســتگاهی ادعا می کند سرویس ثبت 
احوال قطع است قطعاً سایر دستگاه ها هم باید بگویند 
سرویس آنها هم قطع است زیرا سرویس ثبت احوال 
برای تمام دستگاه ها است و قابل ذکر است که ثبت 

احوال رتبه دوم پاسخ دهی را کسب کرده است.
رئیس سازمان ثبت احوال کشور با اشاره به میز خدمت 
ثبت احوال برای اربعین گفت: آمادگی داریم درباره هر 

موضوعی که مطرح می شود میز خدمت ایجاد کنیم 
و از سال گذشته از مردم خواهش کردیم در مواردی 
که نیاز به تعویض مدارک هویتی خود دارند سریع تر 
اقدام کنند هریک از شهروندان برای سفر به اربعین یا 
شرکت در انتخابات اگر نیازمند تغییر مدارک هویتی 

خود هستند سریع تر اقدام کنند.
کارگر با اشاره به گواهی های الکترونیک فوت و ولادت 
گفت: هماهنگی هایی با وزارت بهداشت انجام شده 
است و از هفته دولت به بعد گواهی های فوت و ولادت 

به صورت الکترونیکی صادر خواهد شد.
وی درباره افراد فاقد شناســنامه گفــت: عده ای از 
افراد بیش از چندین دهه اســت که بی شناسنامه 
هستند و از سال گذشته سامانه ای ایجاد شده است و 
درخواست افراد در آن ثبت می شود و درباره افرادی 
که صلاحیت داشته باشند پرونده تشکیل می شود و 
برای افرادی که صلاحیت به رسیدگی دارند شناسه 
۱۰ رقمی صادر می شــود و کارت موقت افراد فاقد 
شناســنامه برای آنها صادر می شــود و سایر موارد 
توســط شــورای تأمین پیش می رود و بعد از آنکه 
ایرانی بودن این افراد ثابت شد شناسنامه برای آنها 
صادر می شــود و از ۱۱ هزار پرونده ای که تشکیل 
 شــده اســت به بیش از ۶ هزار مورد آن رسیدگی 

شده است.
رئیس سازمان ثبت احوال کشور با بیان اینکه از شروع 
دولت سیزدهم ۱۰ میلیون درخواست صدور کارت 
ملی وجود داشت گفت: با برنامه ریزی های صورت 
گرفته از دی ماه سال ۱۴۰۰ تولید کارت ها آغاز و در 

سال گذشته تمامی آنها صادر شدند.
کارگر گفت: کارت های ملی صادر شده اند اما مردم 
برای دریافت آنها هنوز مراجعه نکرده اند و برخی نیز 
شماره تلفنی را در زمان ثبت نام داده بودند که اکنون 
از آن استفاده نمی کنند و پیامک تحویل به شماره 

قدیم آنها ارسال شده است.

مدیرعامل بنیاد سینمایی فارابی و رئیس سازمان 
هنری رسانه ای اوج در نشستی برای تولید آثار 
ســینمایی مشــترک توافق کردند. به گزارش 
روابط عمومــی بنیاد ســینمایی فارابی، مجید 
زین العابدین مدیرعامل بنیاد سینمایی فارابی با 
اشاره به سیاستگذاری تازه این بنیاد در حمایت 
از تولیدات مشــترک گفت: ایده های نو و خلاق 
می تواند خلاء سوژه های استراتژیک و راهبردی 
مورد نیاز در سینمای ایران را تأمین کند و منجر 
به تقویت مضامین در کنــار کیفیت حرفه ای و 

تکنیکی آثار خواهد شد.
احســان محمدحسنی رئیس ســازمان هنری 
رســانه ای اوج نیز در ایــن دیدار با اشــاره به 
لزوم ســفارش فیلمنامه در موضوعات مغفول 
در ســینمای ایران گفــت: ســازمان اوج نگاه 

جامع نگری برای نگارش فیلمنامه و ساخت فیلم 
سینمایی دارد و علاوه بر موضوعات دفاع مقدس، 
مفاهیمی نظیــر خانواده، اخــلاق، موضوعات 
اجتماعی و سبک زندگی را نیز در بسته تولیدات 
سینمایی خود قرار داده اســت. علاوه بر اینکه 
تولید آثار جذاب با مفاهیم تربیتی برای سینمای 
کودک و نوجوان نیز در نقشــه راه تولیدات این 

سازمان قرار دارد.
در این نشست مدیران بنیاد سینمایی فارابی و 
سازمان هنری رســانه ای اوج ضمن تبادل نظر 
درباره مضامین طرح هــا و فیلمنامه های قابل 
ســاخت در دو مجموعه، درباره تولید مشترک 
آثار سینمایی توافق کردند و درباره ساز و کارهای 
اجرایی این همکاری مشترک بحث و تبادل نظر 

صورت گرفت.

رییس جمهور با اشاره به لزوم بیدار کردن ناآگاهان 
در موضوع کشف حجاب، خطاب به خانواده شهدا 
گفت: این بساط کشف حجاب حتماً جمع خواهد 
شد، هیچ نگران نباشید. حجت الاسلام سید ابراهیم 
رئیسی رئیس جمهور در آئین بزرگداشت شهدای 
مدافع حرم که در سالن اجلاس سران برگزار شد طی 
سخنانی اظهار داشت: شهدا نشان دادند روشنفکران 
زمان خود هســتند چون ضرورت هــای جامعه را 

شناختند و برای ایفای نقش آماده شدند.
رئیس جمهور با اشاره به حضور نیروهای ایرانی در 
منطقه گفت: حضور این نیروها در منطقه امنیت ساز 
شد و هر جا ایران اسلامی حضور پیدا کرد، امنیت 
حاصل شد.رئیســی افزود: رمز بقای شهدا نظر به 
وجه الله اســت و تا زمین و زمان هست، آنان نقش 

آفرینی می کنند.
وی ادامه داد: مــا امروز مبتلا بــه جاهلیت مدرن 
هستیم، جاهلیتی که مجهز به امپراتوری رسانه است 
و جلوه ای که می تواند جاهلیت مدرن را بر ملأ کند و 
نقاب را از چهره کنار بزند، قدرت خون شهیدان است.

رئیسی با اشاره به شــهادت سردار سلیمانی عنوان 
کرد: امروز خون شهید ســلیمانی از خودش برای 
دشمن خطرناک تر اســت؛ باید برای شنیدن پیام 

خون شهیدان گوش شنوا داشت.
رئیس جمهور با اشاره به پیام خون شهیدان عنوان 
کرد: پیام شهیدان پیام حق خواهی، حفظ ارزش های 
اسلامی، اطاعت از ولی، امنیت، آرامش، پیشرفت و 

ایستادگی در راه خداست.
حجت الاسلام رئیسی بیان کرد: پدران و مادران شهدا 
افتخار کنید که در دامن شما شهیدانی پرورش یافتند 
که امروز الگوهای جامعه ما هستند.وی افزود: چهره ها 
در جامعه ما امروز شهدا هستند که باید راهشان به 

خوبی شناخته شده که امتداد راه عاشورا است.
رئیســی ادامــه داد: تضمین کننــده خون مطهر 
فاطمیون، زینبیون و حیدریون و همه شهدا خود 

ذات مقدس کبریایی است.
رئیس جمهور اظهار داشت: والدین و همسران شهدا، 
فرزندان وهمسران شهید شما در یک ابتلای بزرگی 
نمره آوردند و پیروز شدند. انسان آفریده شده برای 

آزمون الهی و همه ما در آزمون و ابتلاء قرار داریم.
حجت الاسلام رئیســی بیان کرد: دشمن از جانب 
آمریکا و رژیم صهیونیســتی و از جانب ثروتمندان 
بی دین دارد حمایت می شود تا امنیت منطقه را به 
خطر انداخته و خانه ها را خراب و ناموس اســلام را 
مورد تعرض قرار دهند. رئیس جمهور تاکید کرد: 
نام حضرت رقیه )س( به دختران و پسران ما آرامش 
می دهد. نام بچه های اباعبــدالله )ع( به بچه های ما 
آرامش می دهد و شما خانواده های شهدا در این ابتلاء 
و آزمون که از دســت دادن عزیزانتان بود، با صبر و 

مقاومت نمره آوردید.
رئیس جمهور تصریح کرد: امروز همه بازماندگان، 

مسئولان و دست اندرکاران در این ابتلاء به عنوان 
حفظ آثار خون شــهیدان و تداوم راه آنها باید اقدام 

کنند.
وی ادامــه داد: برکت خون مطهر شــهدا امنیت 
ایجاد می کند و حفظ این امنیت و ســلامت و این 
نظام مقدس که حاج قاسم به درستی گفت حرم، 
جمهوری اسلامی حرم اســت و اگر این حرم بماند 
بقیه حرم ها می ماند، اهمیت بالایی دارد. لذا حفظ این 
حرم وظیفه همه مسئولان است.رئیسی تاکید کرد: 
قدرت جمهوری اســلامی به برکت خون شهیدان 
است. این قدرت جمهوری اســلامی باید حفظ و 

مراقبت شود.
وی با اشاره به توجه رهبری انقلاب به خانواده های 
شهدا گفت: زمانی که در مشهد مسئولیت تولیت 
مقدس حضرت امام رضا )ع( را داشــتم ملاحظه 
می کردم که حضرت آقا با همه مشغله و وقت کمی 
که داشتند، ۳ تا ۴ ســاعت با خانواده شهدا جلسه 
می گذاشــتند و پیگیر درخواست های این عزیزان 

می شدند که این برای همه ما درس است.
رئیسی افزود: در طول انقلاب اسلامی سرکشی به 
خانواده شهدا به عنوان ولی نعمتان انقلاب اسلامی 
مهم بوده، زیرا این عزیزان پرچم های ایســتادگی، 
مقاومت و فرهنگ انقلاب اسلامی و چشم و چراغ 
امت هســتند. رئیس جمهور گفت: فرهنگ اصیل 
ما به برکت خون شــهدا ایجاد شده است و اساسی 
مدنیت ما دلدادگی و عشــق به خدا و دفاع از وطن 

و ناموس است.
رئیسی با اشاره به دغدغه خانواده شهدا گفت: هرکس 
بخواهد علیه آنچه شــهدای ما خواستند و نوشتن 
عمل کند، عمل او پایدار نخواهد بود، چون انقلاب 
اسلام نظام بر حق اســت و این حق را شهدا بنیان 
نهاده اند و خواست خداوند پایبندی حق است، من به 
خانواده های شهدا می گوئیم که هر کسی که به خون 

شهدا خیانت کند پایدار نخواهد بود.
وی خون شهدا را تضمین کنند نظام اسلامی ایران 
دانست و گفت: من به شــما عرض می کنم که این 
بساط کشف حجاب هم حتماً جمع خواهد شد. هیچ 
نگران نباشید. خانواده معظم شهدا بعضاً در مسیر که 
می آمدم نگران بودند و به من گفتند. بدانید حتماً این 
بساط جمع خواهد شد. افرادی غافل هستند و باید 
آنها را بیدار کرد تا بدانند به نفع چه کسی دارند این 
کارها را انجام می دهند. یک عده معدودی هم هستند 
که ممکن است به صورت ســازمان یافته حرکتی 
جهت دار داشته باشند با آموزش های بیگانگان، آنها 

هم تکلیفشان مشخص خواهد شد.
رئیس جمهور افتخار دولت را خدمت به خانواده های 
شهدا دانست و گفت: تلاش ما حل مشکلات خانواده 
شهداست، اگر چه این عزیزان مناعت طبع بالایی 
دارند اما این بزرگ منشــی از وظیفــه دولت کم 

نمی کند.

پذیرش حدود ۷۰ هزار نفر در آزمون مدارس نمونه دولتی

پرداخت به روز هزینه های درمانی بیماران خاص و صعب العلاج

پرداخت به روز هزینه های درمانی بیماران خاص و صعب العلاج

شهدا روشنفکران زمان هستند
سياسیفرهنگی 

دریافت کپی مدارک هویتی از افراد ممنوع است

»فارابی« و »اوج« برای تولید آثار سینمایی مشترک توافق کردند



اقتصاد2
ایران

سقوط آزاد قیمت خودرو در بازار 
بررسی قیمت خودرو نشان می دهد که قیمت 
خودروهای داخلی نســبت به هفته اول مرداد 
بین ۵ تا ۲۰ میلیون تومــان افزایش و قیمت 
مونتاژی هــا بین ۱۰ تا ۵۰ میلیــون تومان با 
کاهش مواجه شده اند. بررسی وضعیت بازار آزاد 
خودرو نشان می دهد که قیمت خودرو اندکی 
با افزایش مواجه شــده اما مشتریان همچنان 
رغبتی برای خرید خودرو ندارند. به این ترتیب 
قیمت خودروهای داخلــی میانگین ۵ تا ۲۰ 
میلیون تومان با افزایش مواجه شده، البته قیمت 

برخی از خودروها ثابت مانده است.
نکته جالب توجــه آنکه قیمــت خودروهای 
مونتاژی یا ثابت مانده یا میانگین بین ۱۰ تا ۵۰ 
میلیون تومان با کاهش مواجه شده اند. فعالان 
بازار معتقد هستند که در صورت واردات و عرضه 
خودروهای کارکــرده، واردات خودروهای نو و 
افزایش تولید و عرضه خودروهای داخلی، بازار 
خودرو تا حدودی متعادل شده و از آن وضعیت 
»افزایش مستمر قیمت« خارج می شود. در بازار 
خودروهای خارجی قیمت کیا سورنتو با کاهش 
۱۰۰ میلیونی ۵ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان 
شد تویوتا راوفور ۶ میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان 
قیمت دارد. لکسوس Nx هم به ۸ میلیارد و ۱۵۰ 
میلیون تومان رسیده است و هیوندای توسان ۳ 

میلیارد و ۹۵۰ میلیون تومان قیمت دارد.

کاهش توان خلق ارزش افزوده 
صنعت پوشاک

بر اســاس گزارش مرکــز پژوهش های مجلس، 
تا سال گذشته، ســهم تولید داخل از نیاز بازار به 
ترتیب در بخش های الیاف، نخ، پارچه، پوشــاک 
و ســایر منســوجات نهایی، ۴۴، ۶۸، ۷۲، ۸۷ و 
۹۷.۵ درصد بوده است. مرکز پژوهش های مجلس 
گزارشــی تحت عنوان »بررسی عملکرد صنایع 
نساجی و پوشاک و ارائه راهبردهای تقویت آن در 

برنامه هفتم توسعه« منتشر کرده است.
این گزارش نشــان می دهد به رغــم مزیت های 
صنعت نســاجی و پوشاک، ســهم ارزش افزوده 
این صنعت از کل ارزش افــزوده صنعتی از ۲۵.۵ 
درصد به کمتر از ۵ درصد طی ســه دهه گذشته 
کاهش یافته است. همچنین در بخش دیگری از 
این گزارش به این نکته اشاره شده که سهم صنایع 
نساجی و پوشــاک از تعداد و اشتغال کارگاه های 
صنعتی بالای ۱۰ نفر کارکن بــه ترتیب ۷ و ۶.۵ 

درصد است.
از طرف دیگر آمار این گزارش نشان دهنده اهمیت 
صادرات در بخش نساجی است. چرا که به لحاظ 
عملکرد صادراتی با وجود ارزش کم رقم ارزآوری، 
ارزش نسبی کالای صادراتی در صنایع پوشاک و 
نساجی در مقایسه با سایر صنایع منبع پایه بسیار 
بالاتر و معادل ۱۱، ۶ و ۲ دلار برای فرش، پوشاک و 
نساجی به ازای هر کیلوگرم است که نشان دهنده 

ظرفیت های ارزآوری این صنعت است.
همچنین در این گزارش به وضعیت تولید و مصرف 
در زنجیره صنایع نساجی و پوشاک اشاره شده که 
بر اساس آن تا سال گذشته، سهم تولید داخل از 
نیاز بازار به ترتیب در بخش های الیاف، نخ، پارچه، 
پوشاک و سایر منســوجات نهایی، ۴۴، ۶۸، ۷۲، 
۸۷ و ۹۷.۵ درصد بوده اســت. همچنین بررسی 
نتایج این گزارش نشان می دهد چالش های صنایع 
نساجی و پوشاک کشــور را می توان در سه سطح 
طبقه بندی کرد. سطح اول شــامل چالش های 
موجود در محیط داخلی بنگاه از جمله بهره وری 
پایین، سطح دوم مسائل مربوط به محیط خارجی 
نزدیک شامل مشکلات مربوط به زنجیره تأمین و 
ساختار بازار و درنهایت سطح سوم شامل مسائل 
ناشــی از محیط خارجی دور از جمله مشکلات 
مربــوط به قواعــد تجــاری و عــدم هماهنگی 
 دستگاه های مجری اثرگذار در طول زنجیره ارزش 
صنعت است. چالش های کلیدی حاکم بر صنایع 
نساجی و پوشاک، تبعاتی از جمله هزینه تمام شده 
بالای محصولات تولیدی، کاهش توان ارزآوری، 
ناپایداری فعالیت واحدهای تولیدی، کاهش توان 
خلق ارزش افزوده و ضعــف رقابت پذیری کیفی 
محصولات نساجی و پوشاک کشور را به همراه دارد.
بنابراین برای تقویت جایگاه صنعت نســاجی و 
پوشاک در اقتصاد کشــور متناسب با چالش ها و 
اهداف کلان این صنعت، راهبردهایی با تأکید بر 
ارائه پیشنهادهایی در برنامه هفتم احصا شده است 
که از جمله این موارد می توان به اتخاذ سازوکارهای 
مناســب برای تکمیل زنجیره تأمین پایدار، ارائه 
سیاســت های حمایتی برای بهبود فناوری ها، 
توسعه ظرفیت های صادراتی از طریق ساماندهی 
صادرات شرکت ها و تغییر ساختار بنگاهی صنایع 
نساجی و پوشــاک به سمت ســاختار متکی بر 

مقیاس و رقابت اشاره کرد.

اخبار

وزیر تعــاون گفت: به گواه 
گزاره ها و آمارهای رسمی 
کشور، بالغ بر یک میلیون 
فرصت شــغلی در ســال 
۱۴۰۱ ایجاد شــده است. 
سید صولت مرتضوی ۱۹ خرداد در کارگروه اشتغال 
استان گیلان، با اشاره به وضعیت اشتغال و مسکن 
و فاصله طبقاتی و ضریــب جینی و تولید ناخالص 
داخلی و زیرساخت های بهداشــت و درمان و آب 
آشامیدنی سالم و برق رســانی و گازرسانی و نرخ 
بی ســوادی و امید به زندگی و... در سال های قبل 
از انقلاب، اظهار کرد: توفیقات جمهوری اســلامی 
در طول ۴۴ سال گذشته قابل مقایسه با آن دوران 

نیست.
وی دســتاوردهای جمهوری اســلامی ایران را به 
برکت خون شهدا و مجاهدت ایثارگران و مقاومت 
ملت بزرگ ایران دانست و افزود: امروز جغرافیای 
جمهوری اســلامی به کانون امنیت منطقه تبدیل 
شده است و دســتاوردهای عظیمی در حوزه های 
دفاعی داریم؛ همچنین نقش جمهوری اســلامی 
در حل معادلات سیاســی منطقه منحصر به فرد 
بوده و هیچ مسئله ای بدون حضور ایران به نتیجه 

نمی رسد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به استعداد 
عظیم مردم و ظرفیت های بی نظیر کشور، تصریح 
کرد: نعمت جغرافیایی ایران موجب شــده که به 
راحتی با بیش از دو ســوم جمعیت جهان ارتباط 

داشته باشیم؛ دسترسی به دریا و آب های آزاد نیز 
ظرفیت های سیاســی و اقتصادی ایران را افزایش 

داده است.
مرتضوی با بیــان اینکه نیازمنــد تحقق ظرفیت 
های اسمی کشــور به ویژه در حوزه نیروی انسانی 
هســتیم، گفت: در موضوع اشــتغال طی دو سال 
گذشته گام های موثری برداشته و زیرساخت های 
خوبی فراهم شده است. وی ایجاد شغل برای آحاد 
مردم را یک حق دانست که تکلیفی برای کارگزاران 
نظام اســت و عنوان کرد: مکلف هستیم که زمینه 
اشتغال آبرومندانه را برای مردم فراهم کنیم و لذا 
به گواه گزاره ها و آمارهای رســمی کشور، بالغ بر 

یک میلیون فرصت شغلی در ســال ۱۴۰۱ ایجاد 
شده است.

وزیر تعاون، با بیان اینکــه طبق گزارش مرکز آمار 
ایران شاهد کاهش یک درصدی نرخ بیکاری در بهار 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته هستیم، 
اضافه کرد: نرخ بیکاری امسال کمترین نرخ بیکاری 
در چند دهه اخیر بوده اســت. مرتضوی با اشاره به 
اقدامات انجام شده در حوزه مســکن، یادآور شد: 
اصلاح شــبکه های آب و فاضلاب، دفن پسماند، 
پیشگیری از ورود روان آب های آلوده به رودخانه 
ها، احیای تالاب انزلی، آزادراه و خط ریلی و... نیز از 

جمله اقدامات در دست اجرای گیلان است.

وی از احیای بالغ بر ۱۰۰ کارخانه صنعتی در گیلان 
خبر داد و بیان کرد: نباید کارخانه ای تعطیل شود 
و رئیس جمهور تاکیــد دارد که کارگر تخلف نمی 
کند و باید با متخلف برخورد شود؛ تولید هم سزاوار 
مجازات نیست و نباید با تولید برخورد کنیم. وزیر 
تعاون، با بیان اینکه گیلان در حوزه تعهد اشتغال 
سال ۱۴۰۱ خود درخشیده است، گفت: سهم تعاون 
در اقتصاد کلان کشور کم است که باید بیشتر شود؛ 
همچنین سهم بانک ها در ایجاد اشتغال بسیار مهم 

است که در گیلان شاهد همکاری خوبی هستیم.
مرتضوی از دستگاه ها خواســت در حوزه اشتغال 
به سامانه رصد توجه داشــته باشند و خاطرنشان 
کرد: در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ســامانه 
ای را برای ثبت نــام کارفرمایــان و کارجویان راه 
اندازی کردیم. وی کشاورزی و گردشگری را مزیت 
گیلان دانســت و اظهار کرد: مزیت بزرگ گیلان 
اقتصاد دریاست و رهبر انقلاب نیز در دیدار اخیر با 
کارگزاران نظام بر اقتصاد دریامحور تاکید فرمودند.
وزیر تعاون، به عملکرد خوب گیلان در آزادســازی 
ســواحل اشــاره کرد و گفت: این امر بستر اقتصاد 
دریامحــور را فراهم می کند و لــذا در ادامه باید به 
دنبال توسعه خطوط کشتیرانی و حمل و نقل دریایی 
و اتصال آن به حمل و نقل ریلی باشیم. وی در پایان 
بر فعال شدن کارخانجات برند گیلان همچون رشت 
الکتریک و کفش ملی و چوکا تاکیــد کرد و یادآور 
شد: تولیدات کارخانه چوکا یکی از نیازهای کشور 
است و خوشبختانه زیرساخت های لازم و مواد اولیه 
در استان فراهم اســت و حتما توسعه این بخش در 

دستور کار خواهد بود.

وزیر تعاون خبر داد:

ایجاد بالغ بر یک میلیون فرصت شغلی 

رشد مصرف انرژی کلیه صنایع
سخنگوی صنعت برق با بیان اینکه صنایع برای 
دریافت برق به ۳ گروه تقسیم شدند، گفت: رشد 
مصرف انرژی کلیه صنایع کشور از ابتدای خرداد 
تاکنون ۱۱.۵ درصد بوده است. مصطفی رجبی 
مشهدی اظهار داشت: امسال در مقایسه با مدت 
مشابه سال گذشته رشد ۱۱.۵ درصدی میزان 

انرژی تحویلی به صنایع بزرگ را داشتیم.
سخنگوی صنعت برق افزود: امسال یک برنامه 
برای صنایع متوسط و کوچک تنظیم کردیم که 
صنایع به ۳ گروه تقسیم شدند. گروه الف شامل 
کارگاه های صنفی و صنعتی هستند که حدود 
۵۸۰ هزار واحد صنعتی را شامل می شود و هیچ 
محدودیتی در مصرف برق ندارند و این بخش از 
صنایع، ۹۲ درصد از مشترکان صنعتی را تشکیل 

می دهند.
بر اساس اعلام وزارت نیرو، وی گفت: گروه دوم و 
در بخش شهرک های صنعتی که با توافق با آن ها 
یک روز در هفته را برای آن ها در نظر گرفتیم که 
در برنامه مدیریت مصرف مشارکت کنند و این 
یک روز را نیز می توانند با جابه جایی شیفت یا 
در روز تعطیل جبران کنند. مدیرعامل شرکت 
مدیریت شــبکه برق ایران تصریح کرد: برای 
گروه سوم که ۳۰۲ واحد صنعتی انرژی بر کشور 
هستند طبق توافقی که با وزارت صمت داشتیم 
برنامه ریزی شده مطابق با نیاز بازار، میزان تقاضا 
و مباحث قیمتی، میزان برق آن ها تأمین شود که 

اکنون مطابق برنامه پیش می رود.
ســخنگوی صنعت برق در خصــوص میزان 
انرژی تحویلی به صنایع انرژی بر کشور گفت: 
فولادی ها حدود ۱۳ درصد، مس و آلومینیوم 
حدود ۱۱ درصد و سیمانی ها حدود ۸ درصد در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته رشد داشتند 
و از آن ها برای همکاری خــوب با صنعت برق 

قدردانی می کنیم.

خرید تضمینی گندم از مرز ۹ میلیون 
تن گذشت

وزیر جهادکشاورزی با بیان اینکه حوزه دام و طیور 
آســیب دیده، اما با انگیزه در حال رفع مشــکلات 
هســتیم و معتقدیم هیچ بن بســتی در کار وجود 
ندارد، درباره میزان خریــد تضمینی گندم، گفت: 
خرید تضمینــی از مرز ۹ میلیــون و ۱۳۰ هزار تن 
گذشته است. محمدعلی نیکبخت با بیان اینکه وزارت 
جهادکشاورزی سیاست گذار در بخش کشاورزی 
است و کار اصلی تولید با کشاورزان است، اظهار کرد: 
ریل گذاری باید به گونه ای باشد که تولیدکنندگان 
بدون دغدغه تولید کنند و رســانه نیز باید در این 
بخش بسیار کمک کند. وزیر جهادکشاورزی با اشاره 
به اینکه باید موانــع را از جلوی پای تولیدکنندگان 
برداشت تا بدون دغدغه تولید کرده و منفعت ببرند، 
گفت: علاوه بر رفع این موانع، بــه بخش بازرگانی 

داخلی و خارجی نیز باید کمک کنیم.
وی حرکت به سمت تولید محصولات استراتژیک را 
مد نظر قرار داد و گفت:علاوه بر اینکه باید برنامه محور 
حرکت کنیم، باید نگاهی ویــژه به حفاظت از منابع 
پایه مخصوصا آب نیز داشته باشیم. به گفته وی اگر 
می خواهیم به پایداری و خودکفایی در محصولات 
اساســی گندم دســت یابیم باید این مهم از طریق 
افزایش عملکرد در واحد سطح باشد.نیکبخت در ادامه 
گفت: با نگاه به  همه ملاحظات، ظرفیت های بزرگی در 
بخش کشاورزی وجود دارد. باید از دانشگاه ها، مراکز 
تحقیقاتی داخل و کشاورزان پیشــرو در این بخش 
استفاده کنیم. وزیر جهادکشاورزی با بیان اینکه باید 
برای ۹۰ میلیون نفر غذا تهیه کنیم، افزود: ما جمعیت 
زیادی داریــم و تامین غذای این جمعیت رســالت 
مهمی اســت. برای تامین غذا از مسیر تولید داخل 
باید از تولیدکننده داخل و تولید داخل حمایت کنیم.
وی عنوان کرد: باید از ظرفیت تشکل ها استفاد کرد.

تشکل ها همگی توانمند نیستند که همه وظایف را 
خودشان انجام دهند. باید متناسب با ظرفیت آنها 
گام به گام، امور را به آنها واگذار کنیم. امیدواریم 
روزی برسد که همه تشــکل ها بتوانند خودشان 
منابع خودشان را تامین کنند. برندسازی کرده، 
نیازهایشان را وارد کنند و صادرات نیز انجام دهند. 
وزیر جهاد کشاورزی اضافه کرد: با مشارکت مردم 
برنامه هایی در بخش آبخیــزداری و آبخوانداری 
داریم. متاســفانه اعتبارات بخش آبخیزداری در 
سال ۱۴۰۲ نسبت به سال قبل کمتر شده اما قصد 
داریم دولت و مجلس شورای اسلامی را متوجه این 
نکته کنیم که اگر قرار است به امنیت غذایی برسیم 
باید توجه بیشتری به پروژه های زیرساختی داشته 
باشــیم. وی ادامه داد: تصمیمی بدون مشارکت 
تشکل ها نخواهیم گرفت که باعث شود تولید داخل 
و تولید کننده داخلی آسیب ببیند، تمام تلاشمان 

براین است که محصول داخلی تولید کنیم. 
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وزیر صمت با بیان اینکه باید خودروهای روز تولید کنیم، گفت: لازم 
اســت بهترین قطعات را از بهترین جای دنیا که مزیت رقابتی دارد، 
تهیه کنیم. عباس علی آبادی اظهار داشت: وزارت صمت در شرایط 
سختی به ســر می برد و عده ای حواشــی زیادی برای وزرا درست 
می کنند که این حواشی موجب می شود که کمتر به موضوعات اصلی 
بپردازند ولی ما تلاش می کنیم تا حواســمان را در وزارتخانه روی 

موضوعات اصلی جمع کنیم.
وزیر صمت افزود: شاید یکی از کارهایمان این باشد که با رصد مسائل 
در چارچوب اهداف کلان و اسناد بالادستی کشور با رعایت تعهد به 
مردم سعی کنیم که وزارتخانه را به سمت هدف های اصلی هدایت 
کنیم چون شرایط به اندازه کافی سخت است؛ من در این دوره تمام 
تلاشم را می کنم که وزارت صمت مؤثر باشد. یکی از اتفاقات بد این 
است که مدیران کارهای خوب زیادی انجام می دهند اما کار خوب 

آنها خیلی ارزان قیمت و کم ارزش است.
وی تاکید کرد: شاید مهم ترین کاری که در حوزه صنایع بتوان انجام 
داد بالا بردن کیفیت و رقابت پذیر کردن آن است و برای این کار باید 
به ســمت صادرات حرکت کنیم؛ در واقع باید جامعــه و بازاری که 
تعریف می کنیم بازار کیفی باشد بنابراین ما بر توسعه صادرات تاکید 
داریم. علی آبادی با بیان اینکه توســعه صادرات نیازمند اقداماتی 
است، گفت: باید دیپلماسی اقتصادی را تقویت و بازارهای صادراتی 
را شناسایی کرد. لازم اســت زمینه ها را برای تجارت فراهم کنیم و 
باید استانداردهای کشورهای هدف را بشناسیم و خودمان را با آنها 

تطبیق دهیم.
وی اضافه کرد: من فکر می کنم در حوزه خودرو وقت آن رسیده که از 
خودروهای گذشته دست برداریم و به سمت خودروهای روز حرکت 

کنیم. وزیر صمت افزود: برقی سازی پدیده آینده نیست بلکه پدیده 
روز است و حیف است که ما از این فرصت استثنایی استفاده نکنیم 
زیرا در این فرصت می توان خیلی مشکلات را حل کرد. الان اختلاف 
نظر بین کارشناسان در خصوص برقی بودن و غیر برقی بودن خودرو 

نیست بلکه اختلاف نظر در میزان ذخیره سازی انرژی است.
علی آبادی اظهار داشت: در صنعت خودرو باید در کجای صنعت قرار 
گیریم؟ آیا در نوآوری یا در بازار یا در قطعه سازی می توانیم بگوییم 
که چون ارزش افزوده قطعه سازی کم است به آنجا وارد نشویم؟ باید 
توجهمان به راهبرد و نوآوری و بازار باشــد. وزیر صمت گفت: باید 
بهترین قطعات را از بهترین جای دنیا کــه مزیت رقابتی دارد تهیه 
کنیم زیرا ما هستیم که ماشین را با طراحی و نوآوری مناسب خلق 
می کنیم و بازار را نگه می داریم. علی آبــادی تصریح کرد: خیلی ها 
تلاش می کنند ما را به سمت قطعه سازی هدایت کنند، این موضوع 

اما برای قطعات راهبردی درست است.
وی افزود: تولید و مصرف در جامعه زمانی به تعادل می رسد که واردات 
و صادرات ما تنظیم باشد و باید بتوان بازار را با عوامل خودش تنظیم 
کرد. علی آبادی همچنین بر لزوم توسعه اکتشافات معدنی در کشور 
تاکید کرد و گفت: باید همه ظرفیت هــای دولتی و غیردولتی را در 
این زمینه بسیج کرد زیرا ثروت بسیار زیادی در بخش معدن نهفته 
و وجود دارد. وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان داشت: برای تأمین 
سرمایه های مورد نیاز توسعه کشور نباید منتظر خارج از کشور بود 
زیرا انتظاری محقق شدنی نیست و در این زمینه باید بتوانیم به ویژه 

از طریق سرمایه های خرد مردمی به تأمین سرمایه بپردازیم.
وزیر صنعت معدن و تجارت همچنین گفت: واحدهای صنعتی ارز 
مورد نیاز را از محل صادرات تامین کنند. علی آبادی اظهار کرد: بالغ 

بر ۱۰ سال است که رهبر معظم انقلاب اقتصاد را به عنوان کلید واژه 
نامگذاری سال انتخاب می کنند و این علاوه بر اهمیت مقوله اقتصاد 
بدان معناست که نتوانســته ایم آنچنان که لازم است در این زمینه 

ایفای نقش کرده و وظایفمان را به انجام رسانیم. 
وی با بیان اینکه ما در تلاشیم تا تولید را با نقش آفرینی در صحنه بین 
المللی گسترش دهیم، ادامه داد: نظام  اسلامی ما نظامی مبتنی بر 
اصول خاص است که نظیری در دنیا ندارد.  وی به توفیقات کشور در 
دوران تحریم ها پرداخت و افزود: در دوران تحریم توانستیم توربین 
گاز طراحی و تولید کنیم که صدور ۳۰ توربین  گاز در این شرایط به 
معنای اوج افتخار است. وی بر لزوم رویکرد فناورانه به تولید تاکید 
و تصریح کرد: صنایع ما باید در سطح جهان نوآور باشند و محصولی 
را تولید کنند که سایر کشــورها آن را تولید نکرده اند.  علی آبادی با 
بیان اینکه دیپلماسی صنعتی و اقتصادی ایران دارای اهمیت بسیار و 
جایگاه رفیع است، گفت: توسعه شهرک های صنعتی وظیفه وزارت 
صمت اســت و ما آمادگی کامل برای توسعه شهرک های صنعتی را 

داریم. 
وزیر صمت از منطقه ویژه اقتصادی گرمســار بــه عنوان یک بنگاه 
صنعتی بزرگ  نام برد که باید بیشتر به آن توجه شود. و اضافه کرد: 
استفاده از ســرمایه های خرد مردم، راهکاری برای سرمایه گذاری، 

ساخت و ارائه طرح ها و پروژه های بزرگ است. 
وی با بیان اینکه واحدهای صنعتی باید ارز مورد نیاز خود را با انجام  
صادرات تامین  کنند، افزود: باید تا آنجا که امکان دارد صدور مجوزها 
را تسهیل و مشکلات را برطرف نماییم.   وی با بیان اینکه سختگیری 
در صدور مجوز، موجب فساد خواهد شــد، افزود: معافیت مالیاتی 

واحدهای مستقر در منطقه ویژه اقتصادی پیگیری خواهد شد. 

مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
گفت: یک زمانی در کشور ما بنزین صادر می شد و بنزین 
در باک خودروهای فراسرزمینی می رفت و امروز دانش 

فنی منتقل شده و نفت خام را تبدیل به بنزین می کند.
جلیل ســالاری، مدیرعامل شــرکت ملــی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی ایران در مراســم رونمایی از 
اولین کاتالیست صادراتی تولید بنزین ساخت ایران در 
پالایشگاه فراسرزمینی اظهار داشت: خدا را شاکریم که 
در این ایام محرم و ایام استقامت حسینی همکاران ما در 
مجموعه صنعت نفت در کنار پژوهش های صنعت نفت 
در مجموعه شرکت های دانش بنیان توانستند تهدیدهای 
دشمن را تبدیل به فرصت کنند و از این ظرفیتی که در 

کشور داریم به خوبی استفاده شد.
وی افزود: این فرزندان نظام با تاسی از رهنمودهای مقام 
معظم رهبری و امام بزرگوار، علیرغم تهدید سنگینی که 
دشمن داشت با روحیه حسینی که داشتند تهدیدها را 
تبدیل به فرصت کردند و امروز در جایگاهی قرار داریم 
که کشــور به خود می بالد که در حوزه کاتالیست، مواد 
شیمیایی و تجهیزات صنعت نفت به خودکفایی رسیده 

است.
معاون وزیر نفت تصریح کرد: علاوه بر این ما توانستیم با 
اقداماتی که انجام می دهیم در حوزه فراسرزمینی ورود 
کنیم و ضمن انتقال تجهیزات و دانش فنی در بخش مواد 
شیمیایی و کاتالیست، کشورهای دیگر را هم قانع کردیم 
که می توانیم در سطح رقبای بین المللی محصولات را در 

چارچوب استانداردهای بین المللی عرضه کنیم.
سالاری بیان کرد: این یکی از دستاوردهای نظام علیرغم 
همه تهدیدات محسوب می شــود و ما این را به دشمن 

تفهیم کرده ایم که  فشــار و تهدید دیگر اثری ندارد. به 
مجموعه هایی هم که ورود کرده ایم آنها هم مورد تهدید 

دشمن و استکبار بودند.
وی خاطرنشــان کرد: حمایت ما توانست کمک کند و 
مجموعه هایی که دچار مشــکل بودند از دستاوردهای 
نظام استفاده کردند و امروز در حوزه فراسرزمینی تجهیز 
و دانش فنی را منتقل کردیم و با هماهنگی و همراهی 
که فی مابین هست توانستیم نفت خام را در پالایشگاه 

فراسرزمینی فرآورش و تبدیل به محصول کنیم.
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران یادآور شد: یک زمانی در کشور ما بنزین صادر 
می شد و بنزین در باک خودروهای فراسرزمینی می رفت 
و امروز دانش فنی منتقل شــده و نفت خام تبدیل به 

بنزین می کند.
ســالاری با بیان اینکه "این به برکت این نظام اســت 
که دانش فنــی تبدیل به بنزین می شــود و آن بنزین 
در باک خودروی مصرف کننده آنجــا قرار می گیرد"، 
گفت: این دیپلماسی امروز به خوبی جواب داده است و 
توانسته ایم در کشورهای مختلف ورود کنیم؛ هم صدور 
نفت خــام را افزایش دادیم، هم دانــش فنی را منتقل 
کردیم و هم تفاهم نامه های خوبی فی ما بین مجموعه  
شــرکت های پالایشــی صورت گرفته، علیرغم اینکه 
خصوصی شده اند ما از ظرفیت های نیروی انسانی یعنی 
تبادل اطلاعات، تبادل دانش فنی فی مابین همکاران 
ما در مجموعه شــرکت ملی پالایش بخش و مجموعه 

پالایشگاه فراسرزمینی استفاده می کنیم.
معاون وزیر نفت ادامه داد: این اتفاق نمی افتاد مگر اینکه 
ما هم بخش صنعت ما در کنار دانشگاه قرار بگیرد و بخش 

دانشگاه در کنار پژوهشگاه و بخش پژوهشگاه در کنار 
شرکت های دانش بنیان باشد.

وی افزود: بــا این تلاش جمعی که امــروز اتفاق افتاده 
اســت توانســته ایم فرصت خوبی را برای کشور ایجاد 
کنیم که هم ظرفیت های کشــور را منتقل کنیم و هم 
اینکه در کشورهای فراسرزمینی حضور پررنگی داشته 
باشــیم؛ حجم زیادی کالا و تجهیزات را از بخش های 
مختلف منتقل شده است و نتیجه آن این بوده که چنین 

اعتمادسازی اتفاق بیفتد.
سالاری ادامه داد: قطعاً کارفرمای مجموعه هم بازدید 
کرده و حضور داشته و استانداردها را دیده است و علیرغم 
همه مسائل و مشکلات که ما به لحاظ تبلیغ استاندارد و 
زبان و استانداردها در حوزه برق و سایر بخش  ها داشتیم 
با همه تلاش هایی که اتفاق افتــاد عزیزان ما در تدوین 
نقشه ها در مهندسی معکوس و حضور نیروهای توانمند 
و متخصص داخلی امروز توانستند به این دستاورد برسند 

و این یک اقدام مبارکی است که در این ایام اتفاق افتاد.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران تصریح کرد: ما قطعاً در بخش های دیگر هم چنین 
توانمندی ها و زمینه هایی را فراهم کرده ایم و تدریجاً در 
بخش های دیگر هــم ورود خواهیم کرد و ظرفیت های 
شرکت ها را منتقل می کنیم چراکه نگاه مجموعه وزارت 
نفت این است که تولید کننده های ما نباید صرفاً در داخل 

کشور حضور داشته باشند.
وی خاطرنشــان کــرد: تولیدکننده های مــا باید به 
مجموعه های پژوهش فناوری و دستاوردهایشان منتقل 
شــود و ارتباط نزدیکی فی مابین پالایشــگاه داخلی، 
پالایشگاه فراسرزمینی در حوزه انتقال دانش فنی، تامین 

کالا و تجهیزات، انتقال رویکرد و رویدادهایی که در این 
کشور اتفاق افتاده، در حوزه خودکفایی و مهندسی در 
اخذ دانش فنی که در داخل کشــور بومی شده و سایر 

بخش ها وجود داشته باشد.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران یادآور شد: به کارفرمایی که بازدید کردند و عزیزانی 
که امروز در جمع ما حضور دارند خیر مقدم می گویم؛ این 
تفاهم و همکاری که بود و سفری که ریاست جمهوری 
به حوزه دریایی کارائیب داشتند و تفاهم نامه هایی که 
آنجا مبادله شد، امروز دستاوردهایش را در داخل کشور 

می بینیم.
سالاری بیان کرد: همچنین حمایت همه جانبه ای که 
دو ریاست جمهوری در این بخش داشتند و امروز اولین 
خروجی این  تفاهم نامه ها به این محصول تبدیل شده و 
امروز منتقل می شود و تبدیل به یک محصول در منطقه 

دریای کارائیب می شود.
وی ادامه داد: همه این ها دستاوردهای نظام است و نتیجه 
همکاری، هماهنگی و همدلی که فی مابین نظام مقدس 
جمهوری اســلامی و مجموعه پی وی اس ها بوده و ما 

توانستیم این روحیه خودباوری را در آنجا ایجاد کنیم.
معاون وزیر نفت و مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی ایران گفت: یعنی حوزه پژوهش 
فناوری، حوزه سطح کیفی سازی محصول همیشه باید 
به روز باشــد و علیرغم اینکه امروز محصول ما به یک 
پالایشگاهی در آنجا می رود که مشابه واحدهای داخل 
کشور هست تبدیل به بنزین می شود و این بنزین در آنجا 
مصرف می شــود ضمانت و دوره گارانتی که داده شده 

بتواند دوره زمانی را هم سپری کند.

وزیر صمت تاکید کرد:

تامین ارز صنایع از محل صادرات 

کاتالیست ایرانی تولید بنزین صادر می شود

ورود ایران به صادرات فناوری های پالایشی

گروه اقتصاد ایران وجهان
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مدیر عامل شرکت عمران شهر جدید پرند گفت: 
پرونده مسکن مهر در این شهر با تحویل ۲ هزار 
و ۸۰۰ واحد باقیمانده در نیمه اول شــهریورماه 
بسته خواهد شد. »آرش صیادی« افزود: ۲ هزار 
و ۸۰۰ واحد در قالب مسکن مهر در شهرجدید 
پرند باقی مانده بود که در نیمه اول شــهریورماه 
تحویل متقاضیان می شــود و بــا این واگذاری 
 عملا پرونده مســکن مهــر در این شــهر تمام 

خواهد شد.
وی اضافه کرد: این تعداد بــه جز ۷۰۰ واحدی 
اســت کــه تعاونی های مردمــی و یــا تعاونی 
دســتگاه های مختلف در ســالهای گذشــته 
زمین هایــی را گرفتــه اما به دلیل مشــکلات 
حقوقی پیچیده اعضا با هم دچار مشکل شده و یا 

تعاونی ها منحل شدند.
صیادی با بیان اینکه در شــهر جدید پرند ۲۲۵ 
هزار نفر درســامانه نهضت ملی مسکن ثبت نام 

کرده بودند، تصریح کرد: با پالایش های صورت 
گرفته حــدود ۷۵ هزار نفر در این شــهر واجد 
شرایط شناخته شــدند، اما محدودیت هایی در 

تامین زمین داریم.
وی ادامه داد: با هدف تامین زمین برای ساخت 
نهضت ملی مسکن در شــهرجدید پرند، سال 
گذشته ۶۰۰ هکتار زمین در قالب فازهای ۴۵۰ 
و ۱۴۵ هکتاری بــه پرند افزوده شــده و موفق 
شــدیم که برای ۳۲ هزار واحد زمین مورد نیاز 

را تامین کنیم.
مدیر عامل شرکت عمران شهرهای جدید با بیان 
اینکه از این تعداد پیمانکار ۲۷ هزار واحد انتخاب 
و عملیات اجرایی ساخت آنها شروع شده است، 
گفت: همچنین به دلیل افزایش تراکمی که در 
زمین ها داشتیم در روزهای اخیر پنج هزار واحد 
دیگر نیز افزوده که در فرآیند انتخاب ســازنده 

قرار دارند.

وزارت صمت اعلام کرد: ثبــت اطلاعات خرید 
و فروش طلا در ســامانه جامع تجــارت الزامی 
است. امیر خوشبخت سرپرست معاونت نظارت 
و بازرسی اداره کل صمت اســتان تهران اظهار 
داشت: براساس مصوبات ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، با عنــوان ضوابــط اختصاصی گروه 
کالایی فلزات گران بها و گوهرســنگ، موضوع 
تبصره ۴ ماده ۱۸ قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
ضوابط خرید و فروش، حمل و نگهداری این کالا 

در کشور اجرایی شد.
وی افزود: نظر به اهمیت بــازار طلا هم از جهت 
صنعت طــلا و ظرفیت اشــتغال زایی و افزایش 
صادرات آن در کشور و هم به دلیل وجود برخی 
تخلفات مانند و قاچاق ضوابط اختصاصی گروه 
کالایی فلــزات گران بها و گوهرســنگ تدوین 
که بر اســاس ضوابط هر گونه خریــد و فروش 
 این کالا می بایســت در ســامانه جامع تجارت 

ثبت شود.
سرپرســت نظارت و بازرســی اداره کل صمت 
اســتان تهران تصریح کرد: ایــن موضوع برای 

مشــتریان غیرتجاری مســئولیتی نداشــته 
و تنها وظیفــه مردم مطالبــه و دریافت فاکتور 
قابل استعلام از ســامانه جامع تجارت است. بر 
اساس اعلام وزارت صمت، وی افزود: کلاس های 
آموزشــی در این خصوص جهت اعضا اتحادیه 
و صنــف برگزار شــده اســت و بازرســی های 
دوره ای با حضور نهادهای نظارتی و بازرســین 
 اتحادیه طــلا و جواهــر تهران در حــال انجام 

می باشد.
خوشــبخت تاکید کرد: همراهــی و همکاری 
خریداران و مردم در اجرای این موضوع مطالبه و 
دریافت فاکتور معتبر از فروشندگان حائز اهمیت 
می باشــد که تحقق این امر مســتلزم همکاری 

مردم می باشد.
سرپرست نظارت و بازرسی اداره کل صمت استان 
تهران همچنین یادآور شــد: در اجرایی قانون 
هیچ مصلحتی پذیرفته نیست و بر همین اساس 
گشت های مشترک بازرسی و نظارت در سطح 
شهر و مراکز خرید و فروش طلا و شمش و سکه 

در حال انجام می باشد.

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم یدکي خودرو و 
ماشین آلات تهران در جریان برگزاري همایش 
راهکارهاي اجرایي تحقق شعار سال )مهار تورم، 
رشد تولید( بر حذف موانع، سخت نکردن امور، 
جلوگیري از پیچیده شدن کارها در گام نخست 
و ارایه مشوق ها و ایجاد فرصت ها براي افزایش 
تولید در گام دوم به عنوان مهمترین گام هاي 

اساسي تحقق شعار سال تاکید کرد.
سیداحمد حسیني، رئیس اتحادیه فروشندگان 
لوازم یدکي خودرو و ماشــین آلات تهران در 
جریان برگزاري این همایش که به همت هیئت 
هاي اندیشــه ورز بســیج تخصصي اصناف با 
حضور جمعي از مسئولان حوزه اصناف، تعاون و 
بازرگاني در محل اتاق بازرگاني تهران برگزار شد 

بیاناتي را به شرح ذیل عنوان کرد.
معمولا طراحي و تعیین شعارهاي ملي مثل شعار 
سال نماد توجه به مهمترین نیاز جامعه است. 
مخاطب این شعارها در مرحله اجرا مقامات و 
مسئولان کشور هستند. وقتي به شعار امسال و 
به منطوق همزمان آن نگاه مي کنیم در مي یابیم 
تورم به عنوان یک چالش و معضل اقتصادي وارد 
مرحله اي شده است که ابعاد سیاسي و اجتماعي 
آن حجم بزرگتري از ابعــاد اقتصادي اش پیدا 

کرده است.
جاي تعجب است که چرا چنین جلسه اي آغاز 
سال تشکیل نشــد و جاي خوشحالي دارد که 
بالاخره بدنه بزرگ و گسترده بخش خصوصي 
یعني اصناف هم در تشکیل این جلسات دیده 
شدند. برگزارکنندگان جلســات هم اندیشي 
بخش خصوصي معمولا اصناف را که حدود یک 
سوم جمعیت کل کشــور را تشکیل مي دهند 

فراموش مي کنند که ایــن فراموش کردن ها 
تاوان بزرگي هم دارد..

در کدام بخش تولیدي یا خدماتي فعالان صنوف 
مختلف حضور ندارند؟ آیا تولید ناخالص ملي که 
توسط اصناف ایجاد مي شود هرگز به درستي 
محاسبه و اعلام شده است؟ اصناف بدنه اصلي، 
پرتحرک و با کمال تاسف مغفول اقتصاد بیمار 
کشور هستند. شما اگر به اصناف توجه نکنید 
خودتان را از یک ظرفیت بزرگ کارشناســي 
محروم کرده اید. کدام امر سیاســي، اقتصادي 
یا اجتماعي بدون همراهي مردم و اصناف موفق 

خواهد بود؟.
من نمي دانم و نمي توانم درک کنم چرا خانواده 
۳۰ میلیون و اندي اصنــاف نادیده گرفته مي 
شوند. اســتفاده نکردن از ظرفیت هاي بزرگ 
اصناف توجیه پذیر نیســت. همین اصناف و 
بازاریــان در جریان پیــروزي انقلاب، جنگ و 
تحریم ها بهترین همراه و یاور کشــور بوده و 
هستند. وقتي صحبت از مهار تورم و رشد تولید 
مي شــود مهمترین عامل موفقیت مشارکت 

مردمي است.
شما هر چقدر از ســرمایه زیرزمیني کشور که 
ثروت بین نسلي است هزینه کنید، نمي توانید 
بدون همراهي و اعتماد متقابل با مردم به جایي 
برسید. کشور در شرایط سختي است و این قابل 
انکار نیست. پس باید به همه داشته هایمان توجه 
کنیم. کشور با فداکاري و دلسوزي ۵درصد از افراد 
جامعه از بحران خارج نمي شود؛ ولي با مشارکت 

۹۵ درصدي مردم هر کاري به نتیجه مي رسد.
امروز فداکاري لازم نیست؛ هوشمندي و انصاف 
داشته باشیم موفق مي شــویم. سرمایه هاي 

اصناف آماده ورود به تولید کالا و خدمات به شرط 
نبود موانع هستند. شما باید براي تحقق شعار 
سال اول؛ موانع را حذف کنید. مردم مایلند مفید 
باشند و به کشور و هموطنان خودشان خدمت 
کنند و هرگز هم از صحنه خارج نخواهند شد. 
اگر مانع تراشي نشود همه چیز درست خواهد 
شد. حذف موانع و سخت نکردن امور، جلوگیري 

از پیچیده شدن کارها اولین گام است.
مردم انتظار دارند از مجموعه حاکمیت صداي 
واحد بشنوند. بخشي نگري که گریبانگیر دستگاه 
هاي اجرایي و غیر اجرایي کشــور شده است 
کابوسي براي فعالیت هاي عادي مردم است. هر 
دستگاهي به فکر حل مسائل خودش است. اینکه 
مي شنویم فلان بانک، سازمان یا وزاتخانه اي به 
تکالي یا بخشنامه هاي مربوطه عمل نکرده است 

فاجعه است. چرا؟
باید براي اجراي قانون به دولتي ها هم فشــار 
آورده شود و گفته شــود مدیراني که تمکین 
نمي کنند به دستگاه قضایي معرفي شوند. به 
نظر مي رسد چاره مشــکلات در طرف مردم 
نیست. الان بحث مصرف بهینه برق مطرح است 
اما نمي گوییم صرفه جویي جلوگیري از اسراف 
و تبذیر کفایت مي کند. سخنگوي صنعت برق 
کشور در مصاحبه خود مي گوید بر اساس برخي 
گزارش هاي رسیده در بعضي از مراکز دولتي 
وقتي وارد مي شویم احساس سرما مي کنیم. 
این را دولت باید حل کند مردم با شنیدن این 
موضوعات متاسف مي شوند. پس از جلوگیري 
از مانع تراشــي و هدر رفت سرمایه هاي، نوبت 
ارایه مشوق ها و ایجاد فرصت ها براي افزایش 

تولید است.

وزیر راه و شهرسازی گفت: توسعه ناوگان حمل و نقل 
جاده ای با اســتفاده از ظرفیت تولید داخل و واردات 
به طور هم زمان انجام و پیگیری می شود. به گزارش 
وزارت راه و شهرســازی، مهرداد بذرپاش وزیر راه و 
شهرســازی در گردهمایی مدیران ستادی و استانی 
ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای با اشاره به 
اینکه بخش عمده سفرهای اربعین از طریق سفرهای 
جاده ای انجام خواهد شد بر ارائه خدمات مناسب در 

ایام اربعین تاکید کرد.
وزیر راه و شهرســازی بهره مندی از تجربه سال های 
گذشته را در ســفرهای اربعین حائز اهمیت دانست 
و از تمامی دست اندرکاران سفرهای اربعین خواست 
تا سفری ایمن، سهل و پرنشــاطی را برای مردم در 
بخش های مختلف حمل و نقلــی فراهم کنند. عضو 
کابینه دولت ســیزدهم تجهیز ناوگان حمل و نقل 

جاده ای را از جمله برنامه های دولت برشمرد و افزود: 
تجهیز ناوگان حمل و نقل جــاده ای از طریق تولید 
داخل و واردات در برنامه است و مقدمات تسهیلگری 

آن از طریق دولت در حال انجام است.
بذرپاش تصریح کرد: ســازمان راهــداری از طریق 
شناسایی شــرکت های داخلی که توان تولید ناوگان 
حمل و نقل جــاده ای را دارند و عقد قــرارداد با آنها 
بخشی از نوسازی را آغاز می کند. در خصوص واردات 
ناوگان حمل ونقل جاده ای نیز مذاکرات در حال انجام 
است. وی تصریح کرد: طی دو سال آینده در نوسازی 
ناوگان تجاری تحولی ایجاد خواهد شــد.وزیر راه و 
شهرسازی بر بهره مندی از ظرفیت های رسانه ای صدا 
و سیما بر تبیین عملکرد وزارت راه و شهرسازی و به 
ویژه ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای تاکید 
کرد و افزود: تجهیز پایانه های مرزی برای تســهیل 

سفرهای اربعین در برنامه قرار بگیرد. بذرپاش ادامه 
داد: در خصوص ســفرهای اربعیــن هم اکنون ۲۵ 
فرودگاه کشور برای ســفرهای اربعین آماده سازی و 
تجهیز شده اســت. وی افزود: بخش عمده پروازها از 
طریق فرودگاه نجف انجام می شود تلاش خواهد شد 
تا ۲۰ درصد ســفرهای اربعین نیز از طریق فرودگاه 
بغداد که امکانات بیشتر و هزینه کمتری برای زائران 

دارد انجام شود.
به گفته بذرپاش، در حوزه ریلی نیز برنامه ریزی شده تا 
تعداد ریل باس های استفاده شده در ایام اربعین به دو 
برابر افزایش یابد. وزیر راه و شهرسازی بر فناورانه اجرا 
شدن طرح های مختلف تاکید کرد و گفت: سیاست 
دولت بهره منــدی از روش هایی فناورانه اســت، در 
این باره شاخص عملکرد تعیین شود و در سازمان به 

تصویب برسد.

به گفته وزیر راه و شهرسازی، در ناوگان اتوبوسرانی 
داخلی حدود ۷۰۰۰ اتوبوس، در حوزه هوایی حدود 
۲۰۰۰ پرواز و در حــوزه ریلی حدود ۶۰۰ هزار بلیت 
رفت و برگشت برای خدمت رسانی به زائران اربعین 
تدارک دیده شده است. بازه زمانی اربعین امسال، از 
۲۷ مردادماه تا ۲۰ شهریور در نظر گرفته شده است. 
در این بازه زمانی از شــقوق مختلف حمل ونقلی اعم 
از جاده ای، ریلی و هوایی برای جابه جایی مســافران 

استفاده می شود.
مهرداد بذرپاش -وزیر راه و شهرســازی- به تازگی با 
تاکید بر ارتقای ســطح کیفی و کمی خدمات رسانی 
به زائران اربعیــن، گفت: اعزام مســافران اربعین از 

دو هفته آینده آغاز می شــود. با وجود آنکه عملیات 
انتقال مســافران و زائران مصادف با فصل گرم سال 
است با این حال هم ســطوح کیفیت خدمات و هم 
 کمیت ســفرهای اربعین رشــد قابــل ملاحظه ای 

داشته است.
وی تجهیــز مناســب چهــار پایانه اصلــی مهران، 
شلمچه، چذابه و خسروی را از ویژگی های سفرهای 
اربعین امســال عنوان کرد و گفت: زیرســاخت های 
خوبی در چهار پایانه مرزی اربعین نســبت به سال 
گذشــته تدارک دیده شده اســت که بخشی از آنها 
شامل نوسازی تجهیزات، تعبیه وسایل سرمایشی و 
آماده سازی پارکینگ هاست. در پایانه برکت مهران 

یکی از بزرگترین پارکینگ هــای خودروی عمومی 
آسفالت انجام شده و از جهت وسعت نیز افزایش قابل 

ملاحظه ای یافته است.
به گفته وزیر راه و شهرسازی، در ناوگان اتوبوسرانی 
داخلی حدود ۷۰۰۰ اتوبوس در خدمت اعزام زائران 
برنامه ریزی شده است. در حوزه هوایی حدود ۲۰۰۰ 
پرواز در فاصله ۲۵ روز تدارک دیده شده که قابلیت 
افزایش دارد. در حوزه ریلی حــدود ۶۰۰ هزار بلیت 
رفت و برگشت امکان سنجی شــده است که زائران 
را به مقصد خرمشــهر، اهواز، آبادان منتقل می کند. 
همچنین یک ریل باس از خرمشهر به صورت رایگان 

تا مرز شلمچه برای زائران در نظر گرفته شده است .

دولت و مجلس قصد دارند مدت زمان خانه دار شــدن هر ایرانــی را تا پایان 
برنامه هفتم توسعه به ۱۲ سال کاهش دهند؛ تولید سالیانه یک میلیون واحد 
مسکونی، گسترش افقی شهرهای کوچک، ساخت سالیانه ۳۰۰ هزار خانه برای 
دهک های حمایتی و نوسازی سالیانه ۱۰۰ هزار مسکن از جمله اهداف دولت 

و مجلس محسوب می شود.
دولت سیزدهم و مجلس شورای اسلامی به طور همزمان برای ساماندهی بازار 
مسکن تلاش می کنند. مدیریت شهری با توجه به نوسانات قیمت مسکن، مدت 
زمان خانه دار شدن برای هر ایرانی را حدود ۷۰ سال عنوان کرده است. در این 
شرایط قوای مقننه و مجریه قصد دارند در قالب برنامه هفتم توسعه این زمان 

را به ۱۲ سال کاهش دهند.
سخنگوی کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توسعه در نشســت خبری گفته 
است: دسترســی به مســکن در پایان برنامه برای هر ایرانی به طور متوسط 
۱۲ سال در نظر گرفته شد که در واقع، واقعی ســازی پیشنهاد دولت در این 
رابطه بود. همچنین در پایان برنامه باید ۱۵ درصد ســاخت مسکن به صورت 
صنعتی انجام شود و ســالانه ۳۰۰ هزار مســکن حمایتی، ۲۰۰ هزار مسکن 
روستایی و ۱۰۰ هزار مسکن در بافت فرســوده و ۴۰۰ هزار انواع مسکنی که 

 در مجموع ســالانه یک میلیون واحد مســکونی در برنامه هفتم پیش بینی 
شده است.

محســن زنگنه، یکی دیگر از مصوبات را تغییر راهبرد کشور در حوزه مسکن 
دانست و گفت: موضوع گسترش ساخت مسکن افقی به جای ساخت عمودی 
است. در همین راستا وزارت راه و شهرسازی را مکلف کردیم در راستای اضافه 
شدن حداقل ۰.۲ درصد سرزمین به ظرفیت ســکونتگاه های کشور با تراکم 
حداکثر ۶۰ نفر در هکتار با اولویت ایجاد مسکن معیشت محور در روستاها و 
شهرهای کوچک و میانی و مناطق مرزی اقدام کند و عملا تهران و تعدادی از 
کلانشهرها شامل این مورد نخواهند شد و با این سیاست ما به دنبال این هستیم 
که به جای مرتفع سازی و توسعه عمودی، به سمت توسعه افقی حرکت کنیم تا 
بخش هایی از ایران که از نعمت زمین های قابل سکونت برخوردار است، مورد 

استفاده قرار بگیرند.
زنگنه تصریح کرد: به منظور تســهیل مهاجرت معکوس مردم شرط ۵ سال 
سکونت را حذف کردیم و اگر کسی بخواهد از تهران در یکی از شهرها با تراکم 
زیر ۶۰ نفر در هکتار زمین دریافت کند، مشــمول ۵ سال سکونت در آن شهر 
هم نشود. همچنین تسهیلات برای زوج های جوان و تکالیفی برای ستاد کل 

نیروهای مسلح داشــتیم که مقرر شــد تا وزارت راه برای تامین زمین جهت 
احداث ۱۰ هزار واحد و نسبت به تغییر کاربری آن اقدام کند تا بتوانیم در طول 
برنامه مشکل مسکن نیروهای نظامی  را حل کنیم. وزارت راه همچنین مکلف 
شد زمین مورد نیاز فراجا و نیروی انتظامی را برای ساخت مسکن کارکنان این 
نیرو فراهم کند. در حوزه مسکن به دنبال توسعه افقی و عملیاتی نمودن قانون 
جهش تولید مسکن هســتیم و خلأهای موجود در قانون در این برنامه مورد 

تاکید قرار گرفته اند.
از طرف دیگر دولت در حال حاضر طرح نهضت ملی مســکن با هدف ساخت 
چهار میلیون واحد مسکونی طی چهار سال را اجرا می کند. طبق آخرین آمار 
تاکنون برای یک میلیون و ۷۸۵ هزار واحد زمین تامین شده است. در بخش 
ساخت نیز ۴۴۳ هزار واحد دارای قرارداد با سازنده، ۳۲۶ هزار واحد دارای پروانه 

ساختمانی و ۱۸۲ هزار واحد در مرحله اتمام فونداسیون است.
همچنین ســایر نهادها و ارگانهای مرتبط با بخش مسکن ماموریتهای خود 
را در قالب تامین مســکن دنبال می کننــد. در این بخش نیز بنیاد مســکن 
برنامه ریزی کرده تا سال ۱۴۱۰ نوســازی تمام خانه های روستایی را جشن 
بگیرد. در حال حاضر ۵۴ درصد واحدهای روســتایی مقاوم سازی شده است. 

پرداخت وام ۲۰۰ میلیون تومانی ساخت با نرخ سود ۵ درصد و سنددار کردن 
 تمامی خانه های روستایی تا پایان برنامه هفتم توسعه از دیگر برنامه های بنیاد 

محسوب می شود.
برای کنترل بازار مسکن و اجاره بها نیز مجلس شورای اسلامی لایحه ای را در 
دست بررسی دارد که در حال حاضر با ایراداتی از سوی شورای نگهبان و مجمع 

تشخیص مصلحت نظام مواجه شده و پس از رفع ایرادات به تصویب می رسد.
دولت هم از ۱۵ اردیبهشــت امسال در قالب طرح ســاماندهی بازار مسکن، 
موضوعاتی ساماندهی مشاوران املاک، شناسایی خانه های خالی برای اعمال 
مالیات و وامهای اجاره بها و تعمیرات مسکن را پیگیری می کند. تا کنون ۱۹۱۰ 
بنگاه املاک غیرمجاز در کشور شناسایی و پلمب شده است. برای بنگاههای 
متخلف معرفی شده به تعزیرات حکومتی نیز حدود ۱۳۵ میلیارد تومان جریمه 

صادر شده است.
مجموع عوامل فوق در کنار موضوع کاهش نرخ ارز و ثبات بازارهای موازی به 
ثبات بازار مسکن و در مواردی ریزش قیمت ها منجر شده است. طبق بررسی 
های میدانی در ۲.۵ ماه گذشته قیمت های پیشنهادی مسکن در تهران بین 

۱۵ تا ۲۰ درصد کاهش یافته است.

وزیر راه و شهرسازی با اشاره 
به انجــام بیــش از ۳۰ هزار 
بازرسی از مشاوران املاک در 
سطح کشور، از پلمب بیش از 
۲ هزار و ۵۰۰ واحد مشاوره 
املاک متخلف و بدون مجوز خبر داد. به گزارش وزارت 
راه و شهرسازی، »مهرداد بذرپاش« در جمع صمیمانه 
دانشجویان دوره اسلام ناب در اردوگاه سیدالشهدا آبعلی 
با اشاره به جایگاه مسکن در قانون اساسی کشور، با تاکید 
بر رویکرد مردمی سازی در حوزه مسکن افزود: از ابزارهای 
مختلفی برای کنترل بازار اجاره استفاده شده و از آنجایی 
که بخش مسکن تعرفه و قیمت گذاری خاصی ندارد، این 

مسیر با چالش های زیادی همراه است .
وزیر راه و شهرسازی بیان داشت: پیش از این قانونی برای 
قیمتگذاری در این بخش نداشتیم، اما با مجلس در حال 
تنظیم یک قانون برای ســاماندهی بازار قیمت مسکن 
هســتیم. وی بر لزوم افزایش نظارت توسط نهادهای 
نظارتی مثل قوه قضاییه و همچنین قانونگذاری توسط 
قوه مقننه بــرای کنترل اجاره بها تاکید کــرد و درباره 
شناسایی خانه های خالی، گفت: وزارت راه و شهرسازی با 

همکاری سازمان امور مالیاتی ساختاری برای شناسایی 
خانه های خالی تنظیم می کند که همکاری شهرداری ها 
و وزارت نیرو را نیز می طلبد. وی ادامه داد: شناسایی و 
معرفی خانه های خالی باعث شده شهرهایی مثل پرند، 
پردیس، هشتگرد، بهارســتان، گلبهار و صدرا کاهش 
قیمت را تجربه کنند.وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: 
طبق آمار بانک مرکزی و مرکز آمار، قیمت مســکن در 

کشور کاهشی شده است.
بذرپاش، ســاخت مســکن در بافت های فرسوده را در 
اولویت برشــمرد و گفت: این مناطق به دلیل داشتن 
خدمات شهری و روبنایی، هزینه ساخت پایین تری داشته 
و آسیب های شهرهای جدید از جمله مسائل هویتی را 
ندارند. وی همچنین از هدفگذاری نوسازی ۱۵۰ هزار 
واحد در بافت فرسوده در مدت یک سال خبر داد و اظهار 
داشت: مشوق های مالی برای نوسازی واحدهای مستقر 
در بافت فرســوده در نظر گرفته شده و بسته ۱۹ بندی 
از جمله آن هاست که اجرای آن باعث رشد قابل توجه 

ساخت و ساز در بافت فرسوده در کل کشور شده است.
وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه تلاش شده تا نرخ 
سود تســهیلات بانکی برای نهضت ملی مسکن از ۲۳ 
درصد به ۱۸ درصد کاهش یابد، گفت: در شورای پول و 
اعتبار میزان تسهیلات مسکن را از ۳۵۰ میلیون به ۵۵۰ 

میلیون تومان افزایش دادیم. بذرپاش با اشاره به اینکه با 
همکاری شورای پول و اعتبار وام اجاره مسکن را ۲.۵ برابر 
و وام خرید را به ۲ برابر افزایش دادیم، به الحاق زمین برای 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن اشاره کرد و بیان داشت: 
به دنبال تکمیل و تحویل واحدهای مسکن مهر و تامین 

مالی مشارکتی با مردم در نهضت ملی مسکن هستیم.
وی در ادامه به موضوع کریدورهای حمل ونقلی کشور و 
لزوم تکمیل آن ها اشاره کرد و گفت: برای تامین منابع 
مورد نیاز ایــن کریدورها از روش تهاتر نفت اســتفاده 
خواهیم کرد. بذرپاش با بیان وجود ۲۹۰ هزار کیلومتر راه 
اصلی و فرعی روستایی در کشور افزود: هزینه نگهداشت 
سالیانه جاده ها ۵۰ هزار میلیارد تومان است. وی از نهایی 
شدن قرارداد با روسیه برای تکمیل کریدور ریلی رشت- 
آستارا خبر داد و خاطرنشان کرد: زمین راه آهن شلمچه_ 

بصره نیز تحویل گرفته شده است.
این عضو کابینه دولت سیزدهم همچنین به نوار ساحلی 
شرقی- غربی از شلمچه تا پاکستان به طول یک هزار و 
۸۵۰ کیلومتر اشاره کرد و گفت: ۲۷ شهر جدید ساحلی 
را ایجاد خواهیم کرد و به دنبال سکونت پذیری سواحل 
هستیم. وی خاطرنشــان کرد: در راستای اقتصاد دریا 
محور ۲ میلیون دلار سرمایه گذار خارجی جذب شده 
اســت. وزیر راه و شهرســازی در پایان از طرح توسعه 

فرودگاه امام خمینی)ره( با همکاری ســرمایه گذاران 
داخلی و خارجی به ارزش ۲ میلیــارد و ۴۰۰ میلیون 

دلار خبر داد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۳۰ هزار بازرسی از مشاوران املاک انجام شد

الویت ساخت مسکن در بافت های فرسوده 
پلمب بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ بنگاه فاقد مجوز

ايجاد تحول در نوسازی ناوگان تجاری طی ۲ سال آيندهسرمايه هاي اصناف آماده ورود به توليد کالا و خدمات 

۷۰۰۰ اتوبوس و ۲۰۰۰ پرواز، در خدمت زائران اربعين

تامين زمين برای حدود ۱.۸ ميليون واحد مسکونی

پرونده مسکن مهر پرند بسته می شود

ثبت اطلاعات خريد و فروش طلا در سامانه جامع تجارت الزامی شد

تمرکز بر پرداخت تسهیلات مسکن
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

در حال حاضر دولت باید تمرکز و منابع خود را بر 
پرداخت تسهیلات ساخت مسکن در کشور قرار 
دهد تا شاهد رونق و افزایش تولید در این حوزه 
باشیم. بازار مسکن نیازمند افزایش تولیدات در 
حوزه ساخت وساز است تا بازار به سمت رونق 
هدایت شود اما در حال حاضر بازار برای بهبود 
وضعیت نیازمند تزریق منابع مالی به ســمت 

ساخت مسکن هستیم.
دولت باید تمرکز خود را بر حوزه ساخت مسکن 
بیشتر کند و اگر تســهیلات خرید مسکن هم 
پرداخت می کند باید به صورت دو مرحله ای تا 
قابل انتقال به سازنده باشد از این طریق سرعت 

اجرای پروژه ها و ساخت وساز افزایش یابد.
هدایت منابع مالی به سمت ساخت مسکن خود 
به رشد اقتصادی کمک می کند. زمانی که بانک 
ها به کسب و کارها در بخش تولیدی اعتبار می 
دهند، اساساً منابع مورد نیاز برای رشد و توسعه 
را در اختیار آنها قرار می دهند. این امر می تواند 
منجر به افزایش تولید، ایجاد شــغل و سطوح 
بالاتر فعالیت اقتصادی شود که همگی به رشد 

اقتصادی کمک می کنند.
هدایت اعتبارات بانکی به ســمت بخش مولد 
اقتصاد می تواند به بهبود کیفیت اعتبار کمک 
کند. هنگامی که بانک ها به مشاغل در بخش 
تولیدی وام می دهند، به مشاغلی وام می دهند 
که سابقه اثبات شده ای در تولید درآمد و سود 
دارند. احتمال بازپرداخت وام های خود در این 

کسب و کارها بیشتر است 
طبق قانون جهش تولید مســکن باید همواره 
بانک ها ۲۰ درصد از تسهیلات خود را به حوزه 
مسکن اختصاص دهند اما در حال حاضر شاهد 
آن هستیم که در این در یک سال گذشته بانک 
ها در این حوزه همکاری چندانی نداشته و کمتر 
از ۵ درصد  تســهیلات به این حوزه اختصاص 
داده شده است. بنابراین باید دولت تمرکز خود 
را در حوزه پرداخت  تسهیلات توسط بانک ها 
افزایش دهد تا شاهد بهبود وضعیت بازار مسکن 

و افزایش تولید مسکن در کشور باشیم.
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زارع پور خبر داد؛
توسعه پرشتاب صنعت فضایی ادامه دارد

وزیر ارتباطات وفناوری اطلاعات گفت: با توجه به تصاویر کیفیت خیام ارتقا قابل توجه ای 
در شیوه حکمرانی در حال وقوع است و همچنان توسعه پرشتاب صنعت فضایی ادامه دارد.
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در یکی از پیام رسان های بومی با اشاره به 
سالگرد پرتاب ماهواره خیام به فضا گفت: امروز سالگرد پرتاب ماهواره خیام به فضا است و با 
توجه به تصاویر با کیفیت خیام از محاسبه سطح زیرکشت محصولات استراتژیک گرفته تا 
شناسایی خودکار ساخت و سازهای غیر مجاز و پایش وضعیت منابع آبی کشور، ارتقا قابل 
توجه ای در شیوه حکمرانی و رفع مشکلات مردم در حال وقوع است. وی افزود: به فضل 

الهی، توسعه پرشتاب صنعت فضایی ادامه دارد.

جزئیاتی از ارائه شماره های رند تلفن همراه
یک اپراتور تلفن همراه اخیرا اعلام کرده است دور جدید واگذاری شماره های رند را برای 

مشترکان آغاز می کند.
به گزارش ایسنا، سیم کارت ها را به صورت کلی از نظر ارائه می توان به دو دسته تقسیم کرد؛ 
سیم کارت هایی که به روز توسط اپراتورها واگذار می شوند و متقاضی می تواند به راحتی 
تهیه کند و دلیلی ندارد در بحث عرضه و تقاضا، دچار افزایش و کاهش قیمت شــوند و 
سیم کارت هایی با کدهای قدیمی تر و شماره های خاص که متقاضی و بازار خاص خود را 

دارند و دیگر عرضه نمی شوند.
اما این سوال بعضا وجود دارد که هزینه سیم کارت رند چقدر است و چه عواملی در قیمت 
شماره رند تاثیرگذار است؟ در جواب می توان گفت که پیش شماره و کد سیم کارت صفر 
یا کارکرده بودن، دائمی یا اعتباری بودن و نوع رندی، تعیین می کنند که یک سیم کارت 

رند چه قیمتی می تواند داشته باشد.
اما در پاسخ به این سوال که خرید سیم کارت رند صفر بهتر است یا کارکرده نظر کارشناسان 
بر این است که کارکرده بودن سیم کارت رند تاثیر مستقیمی روی قیمت آن دارد. خرید 
سیم کارت همراه اول رند صفر مانند خرید خودروی صفر است. همانطور که خودروی 
کارکرده و صفر هیچ تفاوتی در آپشن های آن ندارد، در مورد سیم کارت نیز به همین شکل 
است و شاید تنها تفاوت سیم کارت کارکرده با صفر این است که زنگ خور داشته و ممکن 

است قبلا شبکه های اجتماعی روی آن فعال شده باشد.
نکته قابل توجه این است سیم کارت ها با شماره های رند که راحت تر در خاطر می مانند، 
همواره از بهایی بالاتر از حد معمول برخوردار بوده  و با قیمتی بالاتر از نرخ رایج به فروش 
می رسند. در این میان قیمت برخی از این شماره ها گاهی به چند صد میلیون تومان نیز 
می رسند. اما این که تعیین قیمت برای این خطوط از چه قاعده و قانونی پیروی می کند، 
موضوعی است که شاید پاسخ چندان روشنی برای آن وجود نداشته باشد؛ هرچند در این 
زمینه از سوی رگولاتوری مصوباتی نیز ابلاغ شد و فعالان بازار موبایل نیز بر این نکته تاکید 

دارند که این تعرفه گذاری براساس تجربیات و وضعیت بازار انجام می شود.
با این حال مسئولان معتقدند افزایش قیمت سیم کارت به سرعت افزایش قیمت گوشی 
نیســت، اما آن هم دلایل خاص خود را برای افزایش یا کاهش قیمــت دارد؛ با توجه به 
محدودیت عرضه و توزیع، حجمی از تقاضا همیشه وجود دارد و نوسانات نرخ ارز هم چندان 
تاثیری بر آن ندارد. در همین رابطه به تازگی اپراتور اول تلفن همراه )همراه اول( از آغاز دور 
جدید واگذاری شماره های رند از روز پنج شنبه ۱۹ مرداد ۱۴۰۲ همزمان با سالروز عرضه 

نخستین سیمکارت در ایران خبر داد.
براساس اطلاعات سایت اپراتور اول تلفن همراه متقاضیان می توانند برای مشاهده و شرکت 

در حراج، به سامانه حراج نخستین و بزرگترین این اپراتور مراجعه کنند.
طبق اصول و ساختار ارزشی اپراتور اول تلفن همراه که مبین ارائه و انجام خدماتی آسان و 
در دسترس برای عموم متقاضیان شماره های رند است، واگذاری شماره های رند همراه 
rond. اول از طریق برگزاری حراج برای عموم متقاضیان و به صورت اینترنتی به نشانی

mci.ir صورت می پذیرد.  متقاضیان شرکت در حراج شماره های رند همراه اول، باید ضمن 
تأیید شرایط و ضوابط مربوط به شرکت در حراج و همچنین وارد کردن صحیح اطلاعات 
درخواستی و هویتی در سامانه مذکور، نسبت به واریز آنلاین رقم ودیعه که معادل ۲۰ 

درصد مبلغ پایه شماره تلفن همراه مدنظرشان است، اقدام کنند.
برقراری اعتبار زمانی هر حراج نیز منوط به دو شرط است که لزوماً هر دو باید برقرار باشد 
تا حراج به اتمام برسد. شرط نخست آنکه »زمان قانونی« حراج به اتمام برسد که این زمان 

برای هر حراج متغیر است و در زمان شروع حراج اعلام می شود.
دیگری هم اینکه از آخرین پیشنهاد قیمت بر روی یک شماره، باید ۸ ساعت گذشته باشد؛ 
در صورت اعلام پیشنهاد جدید قبل از اتمام مدت زمان حراج، مدت زمان حراج برای یک 
دوره ۸ ساعته دیگر تمدید می شود؛ بنابراین تمامی متقاضیان شرکت در طرح حراج شماره 
های رند همراه اول می توانند به نشانی rond.mci.ir مراجعه کنند. گفتنی است خرداد 

ماه هم این اپراتور از واگذاری شماره های رند خود خبر داده بود.

مدیر عامل یک شرکت زیست دارو مطرح کرد؛
افزایش بیش از دو برابری ظرفیت تنها پالایش پلاسمای خاورمیانه

مدیر مالی یک شرکت زیست دارو گفت: در حال حاضر ظرفیت پالایش پلاسما در دنیا 
۹۰ میلیون لیتر در ســال است که ٣۰درصد آن طی ســالهای ۲۰۱۵تا ۲۰۲۰افزایش 
یافته اســت. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
متخصصان شرکت دانش بنیان زیست دارو با راه اندازی نخستین و تنها پالایشگاه فعال 
پلاسمای انسانی در خاورمیانه در زمینه اســتخراج آلبومین و ایمنوگلوبین )IVIG( از 
پلاسمای خون فعالیت دارند که داروهای بسیار استراتژیک و حیاتی در ساختار سلامت 
محسوب شده و هرساله صدها میلیون یورو از سرمایه کشور صرف واردات این محصول از 
کشورهای صنعتی می شود. آلبومین، پروتئین اصلی پلاسما بوده و با آب، کاتیون )مانند 
کلسیم و سدیم و پتاسیم(، اسید چرب، هورمون ها، بیلیروبین، تیروکسین )T۴( و داروهای 
آرام بخش )ازجمله باربیتورات ها( پیوند می شود. عملکرد اصلی آن تنظیم فشار اسمزی 
کلوئیدی خون است. مقدار آلبومین تابع تولید، تخریب وضع تغذیه مقدار فشار انکوتیک 

پلاسما، سیتوکین ها و هورمون ها است.
ایمونوگلوبین یا IVIG به عنوان یک درمان جایگزین پروتئین پلاسما )IgG( در بیماران 
دچار کمبود یا نقص ایمنی که دچار کاهش یا از دســت دادن قابلیت تولید آنتی بادی 
هستند، تجویز می شود. در این قبیل بیماران دچار کمبود ایمنی، ایمونوگلوبین به جهت 
حفظ و نگهداری سطح آنتی بادی به میزان کافی به منظور جلوگیری از عفونت ها و تأمین 
یک ایمنی غیرفعال توصیه می شود. حسین اصغرزاده تطفی، مدیر مالی یک شرکت زیست 
دارو با اشاره به توان مندی این شــرکت در زمینه تولید فراورده های مشتق از پلاسمای 
انسانی گفت: محل احداث واحد تولیدی )پالایشگاه پلاســمای انسانی( در زمینی به 
مساحت ۴۰۰۰ متر مربع و زیربنای مفید ۱۰۰۰۰ متر مربع در شهرک صنعتی بهارستان 
در شهرستان کمالشهر استان البرز واقع شده است. در فاز اول با بهره برداری از اتفاق های 
تمیز، آزمایشگاه کنترل حین تولید، موتورخانه و تأسیسات عمومی، آبسازی، سردخانه 
۴۰- هواسازهای هایژنیک و فضاهای اداری با ظرفیت پالایش ۴۰ هزار لیتر آغاز به کار 
نموده و در فازهای بعدی )ابتدای سال ۱۴۰۲( به ظرفیت ۹۰ هزار لیتر رسیده و برنامه 

توسعه بعدی شرکت به ۲۹۰ هزار لیتر در حال بررسی و اقدام می باشد.
وی ادامه داد: این شرکت زیســت دارو طی فرآیند تحقیق و توسعه و جمع آوری تیمی 
متخصص با اخذ مجوزهای مربوطه به عنوان اولین و تنها پالایشگاه فعال پلاسمای انسانی 
در خاورمیانه از سال ۱۴۰۰ به بهره برداری رسید. فراورده های مشتق از پلاسمای انسانی 

تولید شده در این شرکت در حال حاضر در دسترس بیماران قرار گرفته است.
کارشناس فناوری این شرکت زیست دارو بیان کرد: پس از همه گیری ویروس کرونا میزان 
مصرف داروهای مشتق از پلاسما خصوصاً ایمونوگلوبولین وریدی IVIG به شدت افزایش 
یافته و نقش بسیار مهمی در حفظ جان بیماران داشته است همچنین اهمیت دستیابی به 

دانش فنی پالایش پلاسما را در جهان دو چندان کرده است.

اخبار

معــاون برنامه ریزی و نظارت 
راهبــردی وزارت ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعــات گفت: 
احکام زیادی در برنامه هفتم 
توسعه برای دستیابی "اقتصاد 
دیجیتال" به ســهم ۱۵ درصدی از کُل اقتصاد کشور 

وجود دارد.
علی اصغر انصــاری در آییــن اختتامیه"رویداد هفته 
کســب و کارهای دیجیتال" در اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی اصفهان افزود: برنامه هفتم توسعه 
که در مجلس شورای اســلامی در حال بررسی است، 
احکام زیادی در باره توسعه دیجیتال دارد که بر اساس 
آن بدنبال دســتیابی ســهم ۱۵ درصدی برای اقتصاد 

دیجیتال هستیم.
وی ادامه داد: شاید دولت منابع لازم برای تحقق کامل 
اقتصاد دیجیتال را نداشته باشد ولی با مشارکت بخش 
خصوصی می توانیم به سهم پیش بینی شده در این حوزه 
دست یابیم، هرچند که سهم ۱۵ درصدی از کل اقتصاد 
برای اقتصاد دیجیتال در مقایســه با کشورهای توسعه 
یافته رقم ناچیزی اســت اما همین میزان نیز می تواند 

تحول بزرگی در اقتصاد کشور بوجود آورد.
انصاری تصریح کرد: توسعه زیرساخت ها و برنامه ریزی 
برای آن اهمیت بالایی در ارتقای نقش اقتصاد دیجیتال 
در کل اقتصاد کشور دارد و نظارت در این حوزه از وظایف 
مهم وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات است و توجه به 

مسائل فرهنگی در این زمینه نیز ضروریست.
وی خاطرنشان کرد: باید از تجارب دنیا در زمینه نظارت 
بر زیرســاخت ها اســتفاده کرد و به ورود دانش در این 
عرصه اهتمام ورزید و پرورش نیروی انســانی ماهر نیز 
در این حوزه از اهمیت بسزایی برخوردار است. انصاری 
افزود: پرداختی ها به فعالان عرصه فناوری اطلاعات در 
کشور کمتر از پرداختی به همترازان آنها در کشورهای 

همسایه اســت که این موضوع، مهاجرت افراد ماهر به 
سایر کشورها را در پی دارد و کشور ما را با چالش از دست 

دادن نیروی انسانی ماهر مواجه می کند.
معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی معاون برنامه ریزی 
و نظارت راهبردی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
به طرح ایجاد قطب مرکز داده)دیتا سنتر(در فولادشهر 
اصفهان اشاره کرد و گفت: دولت سیزدهم بدنبال رشد 
اقتصادی در همه زمینه هاست و برنامه ها و طرح های این 
وزارتخانه بر اساس مدل های نوین طراحی شده است و 

برُش استانی دارد.
وی تاکید کرد: رویکرد دولت حمایت از صنعت دیجیتال 
و رشــد اقتصادی در این زمینه اســت و برای توســعه 
زیرساخت ها، توسعه "فناوری  لایه هسته"، رُکن اصلی 
مورد توجــه و ماموریت اصلی وزارت ارتباطات اســت. 
انصاری خاطرنشان کرد: دستیابی به پوشش ۲۰ میلیون 
درگاه فیبری نوری در کشور توســط وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات دنبــال می شــود و در این زمینه، 
تفاهمنامه هــای خوبی هم با اپراتورهــای ارائه دهنده 

خدمات فیبر در کشور منعقد شده است.

رویکرد حل مسأله در توسعه دیجیتال مورد 
توجه قرار گیرد

مدیرکل دفتــر هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری 
اصفهان نیــز در آیین اختتامیه رویداد هفته کســب و 
کارهای دیجیتال گفت: بــرای تحقق اقتصاد دیجیتال 
نهادهایی به نیابت از دولت اقداماتی انجام می دهند که 

باید به رویکرد حل مسأله به آنها توجه شود.
امید شــریفی ادامه داد: مباحث علمی بایــد مُنتج به 
حل مشکلات شــود و در همایش امروز نیز این دیدگاه 
مطمح نظر برگزارکنندگان بود کمااینکه ما شاهد ارائه 
طرح هایی در حوزه شــهرداری و صنعت فولاد بصورت 

مسأله محور بودیم.
وی یادآور شد: برخی ســازمان ها دولتی که در زمینه 
توســعه دیجیتال اقداماتی انجــام داده بودند در این 
همایش تجلیل شــدند و ایــن نگرش بایــد در ادارات 

جاری باشد شریفی در پایان از تشکیل "قرارگاه اقتصاد 
دیجیتال" در استان خبر داد.

"اقتصاد دیجیتال”)Digital Economy( را می توان 
سیر تکامل یافته اقتصاد اطلاعات در دهه ۱۹۷۰، اقتصاد 
دانش بنیان در دهه ۱۹۸۰، اقتصاد نوین در دهه ۱۹۹۰ 
و اقتصاد شبکه و اینترنت در دهه اول۲۰۰۰ معرفی کرد. 
ریشه آن در اقتصاد دانش بنیان است و این نگره، اقتصاد 
دانش بنیان را اقتصادی بر مبنای تولید، توزیع و کاربرد 
دانش تعریف می کند که در آن برخلاف اقتصاد کلاسیک، 
مبنا بر کمیابی منابع نیست و در آن دانش برخلاف سایر 
منابع کلاســیک که هنگام مصرف مُستهلک می شود، 
می تواند بارها مورد استفاده و مصرف قرار بگیرد و هر بار 

هم رشد بیشتری داشته باشد.
مــاده ۱۸ پیش نویــس برنامه هفتم توســعه کشــور 
شــامل تکالیف حوزه ICT اســت و در بند ابتدایی آن 
به»ارتقای ســهم اقتصاد دیجیتــال از تولید ناخالص 
داخلی در پایان برنامه هفتم توســعه کشــور« اشاره و 
وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات مُکلف شــده تا با 
مشــارکت ســازمان برنامه و بودجه و همکاری وزارت 
اقتصاد و معاونت علمی، فناوری رییس  جمهور، ســند 

ملی توسعه اقتصاد دیجیتالی کشــور را ظرف مدت ۶ 
 ماه از تاریخ ابلاغ قانــون تدوین کند و به تصویب هیات 

وزیران برساند.
“رویداد هفته کســب و کارهــای دیجیتالی اصفهان با 
نگاه به انقلاب صنعتی چهارم" از چهاردهم تا هجدهم 
مرداد جاری در اصفهان برگزار شد.هدف از برگزاری این 
رویداد، فرهنگ سازی و آشنا کردن بخش های مختلف 
دولتی، صنایع، سرمایه گذاران، اصناف و عموم مردم با 

اقتصاد و کسب و کارهای دیجیتال بود.
برپایــی کارگاه های آموزشــی عمومــی و تخصصی، 
شناســایی و معرفی چالش های برخی از ســازمان ها و 
کسب و کارهای استان برای یافتن راهکار حل آنها توسط 
ایده پردازان، تجلیل از فعالان برگزیده در زمینه اقتصاد 
دیجیتال اصفهان و برگزاری چند ســخنرانی کلیدی و 
علمی از دیگر برنامه های رویداد هفته کسب و کارهای 

دیجیتالی بود.
اصفهان با بیش از ۹ هــزار واحد صنعتــی و تولیدی، 
صنعتی ترین استان کشور به شــمار می رود و سهم آن 
در صنعت کشور ۱۱ درصد، سرمایه گذاری ۱۰ درصد و 

اشتغال صنعتی هشت درصد است.

معاون وزیر ارتباطات خبر داد:

افزایش سهم " اقتصاد دیجیتال"  در برنامه هفتم توسعه 
News kasbokar@gmail.com

معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهــور بخــش دارو، درمان و ســلامت را از 
توانمندی های ایران برشمرد و گفت: محققان ایرانی در 
بخش تجهیزات و فرآورده های دارویی ۹۸ درصد از نیاز 
دارویی کشور را تامین می کنند. تمایل داریم در قالب 
شــرکت های دانش بنیان فناور و نوپا در این زمینه با 
ویتنام همکاری و سرمایه گذاری مشترک انجام دهیم.

وونگ دین هوئه رئیس مجلس ویتنام که به ایران سفر 
کرده اســت با همراهی روح الله دهقانی فیروزآبادی از 
نمایشگاه دائمی دستاوردهای خانه فناوری و نوآوری 

ایران در تهران بازدید کرد.
دهقانی فیروزآبادی در این بازدید به شکل گیری کمیته 
مشــترک همکاری های فناورانه ایران و ویتنام اشاره 
کرد و افزود: باور دارم علم و فناوری ارزش آفرین ترین 
و والاترین حوزه و محوری است که کشورها می توانند 
با یکدیگر همکاری داشته باشــند و نزدیکی های بین 
ملت ها را توسعه دهند. بر همین اساس، همکاری های 
جدی فناورانه میان ایران و ویتنام را در قالب کمیته ای 

مشترک پیگیری خواهیم کرد.
وی، شــکل گیری این کمیته همکاری مشــترک را 
زمینه ساز تعریف موضوعات راهبردی و اجرایی برای 
همکاری های فناورانه و دانش بنیان دانست و افزود: اگر 
چند موضوع و محور مشخص داشته باشیم می توانیم 

همکاری را به شکل گسترده  و جدی تری ادامه دهیم.
رئیس بنیاد ملــی نخبگان به ظرفیت های گســترده 
فناورانه ویتنام اشــاره و تصریح کرد: این کشور توجه 
جدی به اســتفاده بهینه از منابع، فنــاوری و نوآوری 
داشته است و موضوعات فناورانه می تواند از محورهایی 
قرار بگیرد که همکاری های خوبی بین ایران و ویتنام 

آغاز شود.
دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه همکاری های علمی 

و فنــاوری بین ایــران و ویتنام می تواند زمینه ســاز 
قرابت ها و اشــتراکات بیشتر ۲ کشــور باشد، عنوان 
کرد: یکی از زمینه هایــی که به آن توجه جدی داریم، 
صنعت خلاق و نرم اســت. تولید محصولات خلاق از 
انیمیشن، آثار هنری تا بازی و سرگرمی، از توانمندی 
های ایران است و باور داریم که دو کشور می توانند در 
این زمینه همکاری کنند؛ همچنین با توجه به ضرورت 
توجه بــه فرهنگ مردم به ویژه کــودکان و نوجوانان، 
در حوزه آمــوزش می توانیم همکاری هــای خوبی را 
 برای توســعه محصولات خلاق ویژه آموزش کودکان

 داشته باشیم.
معاون علمی رئیــس جمهور با بیان اینکــه در ایران 
۷۰ پارک علم و فناوری کوچک و بزرگ فعالیت دارند 
که تجربه این پارک ها می تواند الگوی مناســبی برای 
توســعه فناوری و همکاریهای دوکشــور باشد، ادامه 
داد: با توجه به توانمندی های ایران در حوزه صنعتی 
یکی از همکاری های جدی دو کشــور مــی تواند در 
زمینه همکاری های صنعتــی و تولیدات با محوریت و 

موضوعات مختلف باشد.
دهقانی فیروزآبادی از توانمندی دو کشــور در حوزه 
اقتصاد دیجیتال و محصولات این حوزه به عنوان یکی 
دیگر از محورهای همکاری مشترک یاد کرد و افزود: 
علاوه بر استارتاپ های موفق اقتصاد دیجیتال از جمله 
پیام رســان ها، فین تک ها، هوش مصنوعی و مالی از 
فناوری ســاخت انواع آنتن های ارتباطی نسل سوم و 
چهارم برخوردار هستیم و در مســیر تولید انتن های 
نســل پنجم اینترنت قرار داریم. با توجه به سهم قابل 
توجه اقتصاد ویتنام از تولیدات دیجیتال آمادگی داریم 
از تجربیات این کشور اســتفاده کنیم و همکاری های 
متقابل داشته باشیم. از آن جایی که محصولات دیجیتال 
ساخت ویتنام، به عنوان محصولاتی با کیفیت شناخته 

می شوند امیدواربم این همکاری در حوزه محصولات 
دیجیتال به طور جدی شکل بگیرد.

محققان ایرانی ۹۸ درصــد از نیاز دارویی 
کشور را تامین می کنند

وی، حــوزه دارو، درمــان و ســلامت را از دیگــر 
توانمندی های ایران برشمرد و گفت: محققان ایرانی در 
حوزه تجهیزات و فرآورده های دارویی ۹۸ درصد از نیاز 
دارویی کشور را تامین می کنند. تولید انواع واکسن ها از 
جمله چهار پلتفرم مستقل واکسن برای  کرونا از جمله 
این دستاوردها به شمار می رود و تمایل داریم در قالب 
شرکت های دانش بنیان فناور و نوپا همکاری و سرمایه 

گذاری مشترک داشته باشیم.
رئیس بنیاد ملــی نخبگان ادامه داد: ایــران در زمینه 
هوافضا نیز پیشرفت های خوبی داشته و علاوه بر این 
در حوزه الکترونیک و میکرو الکترونیک ظرفیت های 
خوبی دارد و از آنجایی که ویتنام نیز کشور توانمندی 
در زمینه میکروالکترونیک به شمار می رود می توانیم 
همکاری های خوبی را در توسعه محصولات هوشمند 
کشاورزی همچون پایش و مدیریت منابع انجام دهیم؛ 
امیدوارم با این عزم جدی بین دو طرف، همکاری های 
گسترده  و ســازنده ای با محوریت شرکت های بزرگ 

مشترک دو کشور آغاز شود.

تجربیات و ظرفیت های ایــران در حوزه 
فناوری

دین هوئهر رئیس مجلس ویتنام هم در این بازدید به 
ظرفیت های علمی و فناوری ایران اشاره کرد و خواستار 
تقویت همکاری ها در این حوزه بین دو کشــور شــد. 
وی گفت: ایران و ویتنام ظرفیت خوبی در زمینه های 
مختلف از جمله انتقال فناوری در حوزه های نانوفناوری، 

هوافضا و نوآوری و کشــاورزی دارنــد. رئیس مجلس 
ویتنام افزود: مردم و دولت ویتنام برای علم و فناوری و 
پیشرفت های فناورانه ایران ارزش زیادی قائل هستند 
و امروز با بازدید از نمابشگاه دستاوردهای فناورانه ایران 

از نزدیک با این توانمندی آشنا شدیم.
دین هوئهر با بیان اینکه علم و فناوری یکی از حوزه هایی 
است که می تواند محور همکاری های دو طرف باشد، 
اظهار داشت: ایجاد یک مرکز نوآوری مشترک با تعریف 
پروژه های فناورانه می تواند زمینه ساز همکاری های 

فناورانه دو کشور باشد.
وی خاطرنشان کرد: همکاری مشترک ایران و ویتنام را 
می توانیم در قالب کمیسیون مشترک همکاری های 
ایران و ویتنام ادامه دهیم که رییس این کمیسیون وزیر 

صنعت، معدن و تجارت ایران است.
رئیس مجلس ویتنام از دهقانی فیروزآبادی دعوت کرد 
تا طی سفری به ویتنام با ظرفیت های علمی و فناوری 
این کشور آشنا و تفاهم نامه های همکاری منعقد شود. 
ویتنام در نظر دارد در زمینه علــم و فناوری و اقتصاد 

دیجیتال گام های اساسی برای توسعه کشور بردارد.
براساس گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، امیرحسین میرآبادی رئیس 
مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری هم در سخنانی 
به ظرفیت های همکاری های مشترک فناورانه ایران 
و ویتنام اشاره کرد و گفت: ما ظرفیت ویژه ای را برای 
همکاری ایران و ویتنام باز می کنیــم و امیدواریم در 
آینده ای نزدیک چهارچوب همــکاری ایران و ویتنام 

را مشخص کنیم.
به گزارش ایرنا، رئیس مجلس ویتنام و هیأت پارلمانی 
این کشور به دعوت رئیس مجلس شورای اسلامی برای 
دیدار با مقامات جمهوری اسلامی ایران ۱۷ مردادماه 

سفر خود به ایران را آغاز کرد.

رئیس مجلس ویتنام با همراهی دهقانی فیروزآبادی، 
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور از نمایشگاه دائمی 
دســتاوردهای خانه فناوری و نوآوری ایران در تهران 
بازدید کرد. به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رســانی 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، دهقانی طی بازدید عصر چهارشنبه وونگ 
دین هوئه، رئیس مجلــس ویتنام از خانــه فناوری و 
نوآوری ایران با اشاره به شــکل گیری کمیته مشترک 
همکاری های فناورانه ایران و ویتنــام افزود: باور دارم 
علم و فنــاوری ارزش آفرین تریــن و والاترین حوزه و 
محوری است که کشورها می توانند با یکدیگر همکاری 
داشته باشند و نزدیکی های بین ملت ها را توسعه دهند. 
بر همین اســاس، همکاری های جــدی فناورانه میان 
ایران و ویتنام را در قالب کمیته ای مشــترک پیگیری 

خواهیم کرد.
 معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری، شــکل گیری ایــن کمیته همکاری 

مشترک را زمینه ســاز تعریف موضوعات راهبردی و 
اجرایی برای همکاری های فناورانه و دانش بنیان دانست 
و افزود: اگر چند موضوع و محور مشخص داشته باشیم 
می توانیم همکاری را به شــکل گسترده  و جدی تری 

ادامه دهیم.
دهقانی با اشاره به ظرفیت های گسترده فناورانه ویتنام 
عنوان کرد: این کشور توجه جدی به استفاده بهینه از 
منابع، فناوری و نوآوری داشته است و موضوعات فناورانه 
می تواند از محورهایی قرار بگیرد که همکاری های خوبی 

بین ایران و ویتنام آغاز شود.
رییس بنیاد ملی نخبگان با بیان این که  همکاری های 
علمی و فناوری بین دو کشــور می تواند زمینه ســاز 
قرابت ها و اشتراکات بیش تر دو کشور باشد، عنوان کرد: 
یکی از زمینه هایی که به آن توجه جدی داریم، صنعت 
خلاق و نرم است. تولید محصولات خلاق از انیمیشن، 
آثار هنری تا بازی و سرگرمی، از توانمندی های ایران 
است و باور داریم که دو کشور می توانند در این زمینه 

همکاری کنند؛ همچنین با توجه به ضرورت  توجه به 
فرهنگ مردم به ویژه  کــودکان و نوجوانان، در حوزه 
آموزش می توانیم همکاری های خوبی را برای توسعه 

محصولات خلاق ویژه آموزش کودکان داشته باشیم.
دهقانی بــا بیان این کــه در ایــران ۷۰ پــارک علم 
و فناوری کوچک و بــزرگ فعالیت دارنــد که تجربه 
این پارک ها می تواند الگوی مناســبی برای توســعه 
فناوری و همکاریهای دوکشــور باشــد، ادامــه داد: با 
توجه به توانمندی های ایــران در حوزه صنعتی یکی 
از همکاری های جدی دو کشــور مــی تواند در زمینه 
همکاری های صنعتی و تولیدات با محوریت و موضوعات 
مختلف باشد. وی از توانمندی دو کشور در حوزه اقتصاد 
دیجیتال و محصولات این حوزه بــه عنوان یکی دیگر 
از محورهای همکاری مشــترک یاد کرد و افزود: علاوه 
بر استارتاپ های موفق اقتصاد دیجیتال از جمله پیام 
رسان ها، فین تک ها، هوش مصنوعی و مالی از فناوری 
ســاخت انواع آنتن های ارتباطی نسل ســوم و چهارم 

برخوردار هستیم و  در مسیر تولید انتن های نسل پنجم 
اینترنت قرار داریم. با توجه به سهم قابل توجه اقتصاد 
ویتنام از تولیدات دیجیتال آمادگی داریم از تجربیات 
این کشور استفاده کنیم و همکاری های متقابل داشته 
باشــیم. از آن جایی که محصولات دیجیتال ســاخت 
ویتنام، به عنوان محصولاتی با کیفیت شناخته می شوند 
امیدواربم این همکاری در حوزه محصولات دیجیتال به 

طور جدی شکل بگیرد.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری، حــوزه دارو، درمان و ســلامت را از 
دیگر توانمندی های کشــورمان برشمرد و گفت: ایران 
در حوزه تجهیزات و  و فرآورده های دارویی ۹۸ درصد 
از نیاز دارویی کشــور را خودش تامین می کند. تولید 
انواع واکســن ها از جمله چهار پلتفرم مستقل واکسن 
برای  کرونا از جمله این دســتاوردها به شمار می رود و 
تمایل داریم در قالب شرکت های دانش بنیان فناور و 

نوپا همکاری و سرمایه گذاری مشترک داشته باشیم.

معاون علمی رئیس جمهور:

محققان ایرانی ۹۸ درصد از نیاز دارویی کشور را تامین می کنند

بازدید رئیس مجلس ویتنام از خانه فناوری و نوآوری ایران

فناوری و 
اطلاعات
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جذابيــت و وجهه اجتماعي شــغل 
مهندســي،  علاقه و اميد بيشتر برای 
پيداكردن كار، بسياري را در سال هاي 
اخير به سمت انتخاب اين رشته برده 
است. به مرور تعداد فارغ التحصيلان 
اين رشته افزايش پيدا كرد و بازار كار نيز نتوانست جوابگوي 
اين تعداد فارغ التحصيل باشد، به همين دليل رشته مهندسي 
در صدر رديف رشته هاي بيكار قرار گرفته است، البته مهندسي 
شــاخه هاي متنوعي دارد و آمار بيكاري در همه اين شاخه ها 
به يك اندازه نيســت، مثلا در حالي كه بيــكاري در گرايش 
مهندسي ساخت و توليد و مهندسي كامپيوتر بالاست اما در 
مهندسي عمران يا برق وضعيت بهتري وجود دارد. از طرفي زن 
يا مرد بودن در رشته مهندسي بر ميزان بيكاري آن تاثير دارد، 
مثلا آمار بيكاري در رشته مهندسي عمران براي زنان بيشتر 
از مردان است كه اين موضوع به مســائل فرهنگي و داشتن 
نگاه ســنتي به زن و مرد و توانايي هاي آنها در جامعه مربوط   
است كه البته تا كنون تا تغيير بســيار زيادي در اين نگرش 
ايجاد شــده اســت. به طور كلي بايد گفت اگر چه در گذشته 
رشته هاي پزشكي و مهندســي به لحاظ درآمدي و بازار كار 
در مركز توجه قرار داشتند اما اكنون فارغ التحصيلان اين دو 
رشته نيز از معضل بيكاري در امان نمانده اند. به همين دليل با 
وجود نياز كشور به اين رشته ها شاهد بيكاري فارغ التحصيلان 

آنها هستيم. 
در رابطه با رشته مهندســي موضوع قابل توجه كيفيت كاري و 
ســطح توانايي هاي فارغ التحصيلان رشته مهندسي است كه بر 
اشتغال يا بيكاري آنها تاثير مي گذارد. به اعتقاد كارشناسان در 
صورتي كه يك مهندس كار، مهــارت و تخصص مورد نياز براي 
شغلش را بلد باشــد، بازار كار هم از وي استقبال خواهد كرد. به 
گفته آنها توانايي برخي دانشــجويان در مدرك دانشگاهي آنها 
خلاصه شــده و براي ورود به بازار كار شايستگي لازم را ندارند. 
دكتر بيژن عبدي، كارشناس اقتصادي در رابطه با اين سوال كه 
چرا آمار بيكاري در رشته هاي مهندســي با وجود نياز توسعه و 
اقتصاد كشور در دنياي حاضر به اين رشته ها، بالاست، گفت: البته 
رشته هاي مهندسي هر يك شــاخه ها و زيرشاخه هاي متنوعي 
دارد كه بايد هر يك را به تفكيك بررسي كرد. برخي از شاخه ها 
موردنياز بازاركار است و برعكس برخي نه. بايد ديد تفاوت ميزان 

بيكاري در اين رشته ها به چه دليل به وجود آمده است. 

نياز دنياي كنوني به اشتغال مهندسان
وي توضيح داد: اگر فضاي كســب وكار مســاعد باشد، تمام 
شاخه هاي اين رشته ها براساس نياز بازار كار مشخص مي شود 
و هرگز شــاهد بيكاري فارغ التحصيلان اين رشــته ها كه در 
واقع دنياي كنوني براي توسعه و پيشــرفت به آنها نياز دارد، 
نخواهيم بود. بخش هاي مختلف كشور از صنعت گرفته تا همه 
بخش هاي كوچك و بزرگ به علم نوين و دانش فني نياز دارند. 
هيچ سازماني يا صنعتي بي نياز از تكنولوژي و علم روز نيست. 
اين كارشــناس اقتصادي در رابطه با نرخ بــالای بيكاري در 
رشته مهندسي كامپيوتر يا ســاخت و توليد گفت: استفاده از 
كامپيوتر و برنامه هاي آن براي طراحي، فتوشــاپ، انيميشن 
و... كاربــرد فراواني دارد. البتــه بايد ديد وقتــي مي گوييم 
بيكاري در رشــته مهندســي كامپيوتر، منظورمــان از آن 
ســخت افزار اســت يا نرم افزار يا زماني كه مي گوييم بيكاري 
 در رشــته مهندســي ســاخت و توليد منظورمان كدام يك

 از شاخه هاي آن است؟

اولویت مسئولان براي اشتغالزایی، اصلاح شبکه 
بانکي باشد

عبدي گفت: ما بايد توجه داشــته باشــيم كه در عصر حاضر 
دانش فني يك ضرورت اســت. مــا نبايد بي تفــاوت به آن 
تنها مصرف كننده كالاي كشــورهاي ديگر باشــيم. وي در 
ادامه صحبت هاي خود بيكاري مهندســان را به مشــكلات 
بانكي كشور نســبت داد و گفت: شــبكه بانكي در كشور ما 
 مانع اشــتغال اســت و ايجاد اشــتغال نخواهد كرد. بانك ها

 بــه دنبال كســب بيشــترين ســود در كوتاه تريــن زمان 
هســتند. آنها نگاه تجاري و منفعت طلبانه دارند و بيشــتر 
اوقات از زير بار مســئوليت هاي خود شــانه خالي مي كنند، 
حتي اگر از ســوي دولت به آنها مســئوليتي واگذار شــود. 
مثــلا در رابطه با موضوع كاهش نرخ ســود بانكــي، بانك ها 
به بهانه هــاي مختلــف ســعي كردنــد از دســتور دولت 
ســرپيچي كننــد. بنابرايــن اولويــت مســئولان بــراي 
 اشــتغالزايي، اصلاح شــبكه بانكــي و بردن آن به ســمت 

اشتغالزايي است.

مهندسي در صدر رشته هاي بيکار
مطابق تحقيقات ســازمان همياري اشتغال دانش آموختگان 

بيشــترين تعداد بيكاران در رشــته هاي مهندسي، ساخت و 
توليد با 251 هزار و 402 نفر وجود دارد و پس از آن نيز 222 
 هزار و 112 نفر در رشته هاي علوم اجتماعي، بازرگاني و حقوق 

بيكار هستند. 
همچنيــن بيشــترين نــرخ بيــكاري در گــروه مــردان 
در بيــن گروه هــاي عمــده رشــته تحصيلي، بــه ترتيب 
مربوط بــه رشــته هاي تحصيلي علــوم كامپيوتــر )22.3 
درصــد(، صنعــت و فنــاوري )21.8 درصــد( و معماري و 

ساختمان سازي )20.8( درصد اســت. نرخ بيكاري جمعيت 
فارغ التحصيل يــا در حــال تحصيل در ســال 13۹2 براي 
گــروه مــردان و زنــان در كل كشــور 18.۹ درصــد براي 
 گروه مردان 12.8 درصــد و براي گروه زنــان 31.3 درصد 

بوده است. 
نرخ بيــكاري در گروه زنــان در بين گروه هاي عمده رشــته 
تحصيلي، به ترتيب مربوط به رشــته هاي تحصيلي حفاظت 
محيــط زيســت 57.7 درصــد، كشــاورزي، جنگلــداري 

و شــيلات 56.2 درصــد و معمــاري و ساختمان ســازي 
55.5 درصــد بوده اســت. براســاس اين نتايج، بيشــترين 
نرخ بيــكاري جمعيــت فارغ التحصيل يا در حــال تحصيل 
دانشــگاهي به ترتيب به استان هاي لرســتان 2۹.5 درصد، 
 كهگيلويه و بويراحمــد 27.8 درصد و فــارس 27.1 درصد

 اختصاص دارد. 
همچنين كمترين نرخ بيكاري مربوط به اســتان هرمزگان با 

6.2 درصد است. 

»كسبوكار«بهمناسبتروزمهندسگزارشميدهد

بيکاريمهندسانبيمهارت

کارو
کارآفرینی

بيكاري، فراغــت از تحصيل و نيافتن 
شغل، بســياري از فارغ التحصيلان ، 
و جوينــدگان كار را بــه پايتخــت 
كشور كشانده اســت، به همين دليل 
خوابگاه هاي خودگردان براي اسكان 
اين افراد دست به كار شــدند و از اين روش براي كسب درآمد 
اقدام كردند. تعداد اين خوابگاه ها در سطح شهر نشان مي دهد 
كه تا چه اندازه در طي سال هاي اخير هجوم جمعيت بيكار به 
تهران يا مهاجران براي يافتن شغل زياد بوده است. تاسـيـس 
خــوابـگاه هاي خودگردان براي حفظ امنيت و آرامش افراد 
غيربومي تا حدود زيادي مسئله اسكان افراد مهاجر يا متقاضي 
را حل كرده اما جدا از موضوع خوابگاه هاي خودگردان بدون 
مجوز آنچه كه هست، ســخت گيري ها يا مشكلاتي است كه 
بعضا در خوابگاه هــاي خودگردان مجوزدار ديده مي شــوند 
و تا حدي هــم مانع امنيت خاطر ســاكنان ايــن خوابگاه ها 
شده اســت. نمونه اين مســائل، جريمه هاي سنگيني است 
كه به گفته ســاكنان خوابگاه، خوابگاه هــاي خودگردان به 
بهانه هاي مختلف از افراد خوابــگاه مي گيرند. گاهي جريمه 
 براي نظافت، گاهي براي تاخير، گاهي براي بلند حرف زدن و 
خاموش نكردن لامپ و جريمه هاي ديگري كه به هر نحو بايد 
به خوابــگاه پرداخت. از طرفي عدم كنترل افــراد براي ورود 
به خوابگاه يعني عدم دقت در ســلامت فرد از نظر جسماني، 
اخلاقي و رواني معضل ديگر خوابگاه هاي خودگردان اســت. 
مثلا به علت عدم نظارت برخي خوابگاه ها بســياري آرامش 
خود را از دست مي دهند و خوابگاه براي آنها مكاني پراسترس 
و تنش زا مي شود. مكاني كه بايد مدام مواظب وسايل، رفتار و 
صحبت هايت با ديگران باشي وگرنه به قيمت سنگيني برايت 

تمام خواهد شد. 

بيش از 100 اقامتگاه به صورت غيرمجاز در سطح 
شهر تهران فعاليت مي كنند

شاهرخ محمد زاده، رئيس اتحاديه  مهمان پذيران استان تهران 
در پاسخ به اين سوال »كسب وكار« كه اتحاديه چگونه برخي 
مســائل غيرقانوني در خوابگاه هاي خودگردان مانند دريافت 
جريمه هاي نقدي را حل خواهد كرد،  گفت: بهتر است سوال 
شما را با اين سوال كه آيا همه خوابگاه هاي خودگردان مجوز 

دارند يا نه، پاسخ دهم. 
طبق بررســي هاي اتحاديه از تعــداد كل اقامتگاه هاي فعال 
در سطح شــهر تهران فقط 50 اقامتگاه داراي مجوز هستند 
و اين در حاليســت كه بيــش از 100 اقامتــگاه فاقد پروانه 
كســب شناســايي شــده اند كه با عناوين مختلف همچون 
خوابگاه يا اقامتــگاه، فعاليــت غيرمجاز دارند كــه با توجه 
به اســكان افراد مختلف و همچنين عدم ارســال اســامي 
اقامتگران به اداره نظارت بر اماكــن عمومي و همچنين عدم 
اخذ اوراق هويتــي معتبر از اقامتگران همه و همه دســت به 
دســت هم مي دهند تا امنيت جامعه را به خطر اندازند. اين 

دســته از اقامتگاه هــا و خوابگاه هاي غيرمجاز بــا قراردادن 
قانون گريزي به عنوان ســرلوحه كار خود، اقدام به تاســيس 
شــعبات غيرمجاز ديگري نيز كرده اند و به اخطار هاي صنفي 
اتحاديه نيز توجــه نمي كنند كه اين خود جاي ســوال دارد. 
 محمد زاده در ادامه صحبت هاي خود به تاسيس خوابگاه هاي 
چيني تباران اشــاره مي كند كه تعدادي از آنها شناســايي 
و بــه اداره نظارت بر اماكــن عمومي معرفي شــده اند كه از 
ســوي آن اداره با واحد هاي موصوف برخورد قانوني صورت 
 گرفتــه و برخــورد با تعــدادي ديگر نيــز بــه زودي انجام 

خواهد پذيرفت.
 محمدزاده گفــت: در خوابگاه هاي غيرمجــاز احتمال وقوع 
خطرات مالي و جاني افزايش مي يابد اين در حاليست كه در 
صورت داشتن مجوز، مكان مربوطه تحت نظارت اداره اماكن 
و بازرسان اين اتحاديه قرار خواهد گرفت و ميزان وقوع بسيار 
ي از مسائل كمتر شده و در حد صفر خواهد بود چرا كه امكان 
تخطي از قوانين كاهش يافته و در صورت بروز هر گونه مشكل 
با واحد صنفي برخورد قانوني صــورت مي گيرد. وي توضيح 
داد: برخي خوابگاه ها كه به صورت خصوصي اداره مي شــوند 
به نام خوابگاه كه صرفا اسكان دانشــجويان را بر عهده دارند، 
افراد غير دانشجو را اســكان مي دهند كه موجب بروز تداخل 

صنفي مي شود. 

قانون گریزي براي دریافت مجوز 
رئيس اتحاديه  مهمان پذيران استان تهران گفت: برخي سعي 
مي كنند براي فعاليــت و داير كردن خوابــگاه قانون گريزي 
كرده و بــه نهادهايي رجوع كنند كه مســئوليت قانوني آنان 
چيز ديگري اســت و از نظــر قانوني صدور مجــوز فعاليت 
صنفي در حيطه وظايف شــان نيســت. براي نمونه صندوق 
رفاه دانشــجويان اقدام به اعطاي مجوز بــه برخي واحد هاي 
اقامتي مي كند كه به علت نقص هاي قانوني، فني و بهداشتي 
قادر به دريافت مجــوز از اين اتحاديه نبــوده و با مراجعه به 
صندوق رفاه دانشــجويان اين عمل تخلف قانونــي را انجام 
مي دهند. كه نقض قانون نظام صنفي و حقوق فردي ساكنان 
 اقامتگاه هــا را با توجه بــه پايين بودن كيفيــت خدمات به 

همراه دارد. 
وي توضيح داد: معمولا افراد براي اينكه زودتر كار شــان راه 
بيفتد، قرارداد را امضا مي كنند بدون آنكه بدانند چه چيزي در 
اين قرارداد ذكر شده است. نمونه موارد ذكر شده در قراردادها 
همين جريمه هايي اســت كه خوابگاه ها به بهانه هاي مختلف 
چون پهن كردن لباس ها در حياط، تاخير در آمدن به خوابگاه، 
عدم رعايت نظافــت و... از فرد خوابگاهي يا ســاكن اقامتگاه 

مي گيرند. 
 ايــن مســئول ادامــه داد: گرفتــن هزينه اي مانند شــبي 
30 هزار تومــان از  مهمان كاملا غيرقانوني اســت. همچنين 
گرفتن جريمه تنها در صورت ديركــرد اجاره خوابگاه قانوني 

است در غير اين صورت كاملا برخلاف قانون است. 

جرایم خوابگاهي به غير از جریمه دیركرد خلاف 
قانون است

يكی از روســای ســابق اتحاديه هتلداران در اعتراض به غير 
قانونی بودن اين جريمــه ها به» كســب و كار «گفت: همه 
خوابگاه ها موظف به بســتن قراردادهايی با ساكنان خوابگاه 
هســتند و بايد يك نمونه از تمام برگه های خوابگاه را به فرد 

خوابگاهی تحويل بدهند.
وي توضيــح داد: معمولا افــراد براي اينكه زودتر كارشــان 
راه بيفتد، قرارداد را امضــا مي كنند بدون آنكــه بدانند چه 
 چيــزي در اين قــرارداد ذكر شــده اســت. نمونــه موارد 
ذكر شده در قراردادها همين جريمه هايي است كه خوابگاه ها 
به بهانه هاي مختلف چون پهن كردن لباس ها در حياط، تاخير 
در آمدن به خوابگاه، عدم رعايت نظافت و... از فرد خوابگاهي 

يا ساكن اقامتگاه مي گيرند. 
 ايــن مســئول ادامــه داد: گرفتــن هزينه اي مانند شــبي

 30 هزار تومان از  مهمان كاملا غيرقانوني اســت. همچنين 
گرفتن جريمه تنها در صورت ديركــرد اجاره خوابگاه قانوني 

است در غير اين صورت كاملا برخلاف قانون است. 

عدم رعایت استانداردهاي بهداشتي و امنيتي 
به گفتــه خوابگاهيان هر خوابــگاه براي اجــاره مبلغي بين 
150 هزار تــا 300 هــزار تومان مي گيــرد كــه البته اين 

اختلاف قيمــت به دليــل تفــاوت خوابگاه هــا در كيفيت 
 امكاناتي اســت كــه به افــراد ارائــه مي دهند، هــر چقدر

 يك خوابــگاه از نظر امكانــات بهتر باشــد، نظافت بهتري 
داشــته باشــد و امنيت و آرامش بيشــتري را براي ساكنان 
خود فراهم سازد، درنهايت اجاره بيشــتري دريافت مي كند 
البته اين موضوع در حاليســت كه تمــام خوابگاه ها ملزم به 
رعايت يك سري اســتانداردها هســتند و اين اصلا ربطي به 
اجاره بها ندارد، مثلا همه آنها موظف هســتند كه بهداشــت 
در خوابگاه رعايت شــود، افراد ناســالم به خوابگاه ورود پيدا 
نكنند و خوابگاه امنيت داشته باشــد اما در برخي خوابگاه ها 
 كه نرخ كمتــري براي اجــاره دريافــت مي كننــد، از اين

 امور خبري نيست. 

گرفتن پول به بهانه جریمه
به گفته يكي از خوابگاهيان مشكلي كه جديدا در خوابگاه هاي 
خودگردان نمود پيدا كرده، جريمه هاي ســنگيني است كه 
خوابگاه از افراد مي گيــرد. وي گفت: تاخيــر در هر صورت 
جريمه دارد. مثلا اگر كســي بعد از ســاعت 10 و نيم شــب 
يا در برخــي خوابگاه ها بعــد از 11 به خوابــگاه بيايد، براي 
ورودش به خوابگاه بايد پول پرداخت كند. در مســائل ديگر 
هم همينطور اگر كســي نظافت را رعايت نكند يا اگر سيگار 
بكشــد، بايد 50 هزار تومان پول جريمه بدهد. كوچك ترين 

 ســهل انگاري در خوابــگاه مســاوي اســت بــا دادن پول 
جريمه به خوابگاه. 

چشم پوشي از تخلف با پرداخت بيشتر 
وي توضيح داد: اين موضوع نشان از اين دارد كه براي كسي كه 
توان مالي داشته باشد، اصلا ايرادي ندارد با تاخير به خوابگاه 
بيايد، سيگار بكشــد، نظافت را رعايت نكند و هر كاري دلش 
خواســت انجام بدهد چراكه مي تواند در قبال آن پول بدهد. 
يعني برخي افراد مي توانند با پول مسئولان خوابگاه را بخرند. 
اين شــهروند ادامــه داد: بــراي برخي مســئولان خوابگاه 
 اين موضوع بهانه اي شــده تا بدين وســيله پول به دســت 

بياورند. 

آوردن  مهمان حتي نزدیکان، شبي30 هزار تومان
وي به موضوع ديگر كه از طريق آن خوابگاه ها كســب درآمد 
مي كنند، يعني آوردن  مهمان اشاره كرده و گفت: در خوابگاه 
براي آوردن  مهمان بــه خوابگاه بايد شــبي 30 هزار تومان 
پرداخت كني حتي اگر آن  مهمان خواهر، مادر يا از نزديكانت 
باشد. اين مبلغ زياد بسياري را از آوردن  مهمان يا نزديكان به 
خوابگاه منصــرف مي كند. حتي بــراي 10 دقيقه هم خواهر 
 يا مادر فرد نمي توانــد بدون پرداخت اين مبلــغ در خوابگاه

 بماند. 

»كسبوكار«ازوضعيتخوابگاههايخودگردانگزارشميدهد

کاسبيخوابگاههايخودگردانباجریمههايپولي
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کشاورزي

مديــركل دفتــر بهبــود كيفيــت، 
فــرآوري و توســعه بــازار آبزيــان 
ســازمان شــيلات گفــت: دربــاره 
اينكــه برخــي از مصرف كننــدگان 
محصــولات  بــالاي  قيمــت  از 
فرآوري شــده گله دارند، اضافه كرد: زماني كــه براي توليد 
محصولــي جديــد ســرمايه گذاري هايي شــود و روي اين 
محصــول اقداماتي صــورت بگيــرد، آن را محصــول داراي 
 ارزش افــزوده بالاتر مي گوينــد كه اين محصــولات قيمت 

بالاتري هم دارند. 
عيسي گلشاهي با اشاره به اينكه ما هر كيلوگرم قزل آلاي كامل 
را در بازار به قيمت ۱۳ تــا ۱۴ هزار تومان خريداري مي كنيم، 
اضافه كــرد: زمان پاك كــردن اين ماهي درصــدي از آن به 
 شكل سر، دم، استخوان و غيره دورريز مي شــود اما ما بدون 
در نظر گرفتن اين موضوع به نظرمــان مي آيد اگر اين ماهي 
فيله و به قيمت هر كيلوگرم ۱۹ هزار تومان عرضه شود خيلي 
گران است. وي افزود: در حالي كه اگر هزينه دستمزد، زماني كه 
براي پاك كردن ماهي صرف شده، دورريزهايي كه ديگر وجود 
ندارد و راحتي مصرف اين محصولات را در نظر بگيريم متوجه 
 مي شــويم كه محصولات مذكور خيلي هم مقــرون به صرفه 

هستند. 

تيلاپياسرانهمصرفآبزيانرادرايرانبالاميبرد
گلشاهي با بيان اينكه افزايش توليد محصولات فرآوري شده به 
كاهش قيمت تمام شده آنها كمك مي كند، اضافه كرد: موضوع 
بعدي در كنار تنوع محصول اين است كه بتوانيم ماهي را به عنوان 
يك محصول ذائقه پسند و اقتصادي در فرهنگ مردم جا بيندازيم. 
اگر اين اتفاق رخ دهد با توجه به اينكه سرعت رشد مصرف مان 
نسبت به ميانگين جهاني بالاتر است، به سرعت مي توانيم خود 
را به ميانگين هاي جهاني در زمينه مصرف آبزيان برسانيم. وي 
با بيان اينكه در اين راستا مي توان روي توليد محصولات داراي 
ارزش افزوده كار كــرد، ماهي ها را طعم دار كــرد و غيره، اظهار 
داشت: ايجاد تنوع گونه اي بيشتر و فراهم آوردن بستري كه مردم 
به راحتي بتوانند به انواع آبزياني كه برايشان قابل پسندتر است، 
دسترسي پيدا كنند از جمله اين موارد است. گلشاهي ادامه داد: به 
عنوان مثال ماهي تيلاپيا يكي از ماهي هايي است كه سبب شده 
سرانه مصرف آبزيان در كشور با سرعت بيشتري افزايش يابد و 

 ميزان توليد آن تا سال ۲۰۳۰ در جهان به حدود ۱۵ ميليون تن 
مي رسد.  وي با بيان اينكه كيفيت لاشــه اين ماهي به گونه اي 
است كه به راحتي مي تواند با مرغ كه خاصيت طعم پذيري بالايي 
دارد، رقابت كند، گفت: علاوه بر اين ماهي شانك كه حدودا از يك 
ماه و نيم پيش وارد بازار شــده تقريبا خصوصياتي مانند تيلاپيا 
دارد اما جزو گروه ماهيان دريايي آب شــور محسوب مي شود. 
گلشاهي، ميزان مصرف سرانه محصولات شــيلاتي در كشور 
را حدود 8/۵ كيلوگرم و نصف مقاديــر بين المللي اعلام كرد و 
 اظهار داشت: آمار بين المللي مصرف سرانه محصولات شيلاتي 
۱6/8 كيلوگرم اســت.  وی با بيان اينكه مقايســه عدد مصرف 
سرانه آبزيان در كشور با عدد ميانگين جهاني، مقياس درستي 
نيســت و براي اينكه بگوييم مردم ايران ماهي خور هســتند يا 
خير، اظهار داشت: مردم يك كشور به آن نوع پروتئين حيواني 
گرايش پيدا مي كنند كه در كشورشــان بيشتر توليد مي شود، 
به عنوان مثال ميزان مصرف ســرانه آبزيان در كشــوري مانند 
مالديو كه درآمد ســرانه بالايي ندارد، حدود ۱۲۰ كيلوگرم در 
 سال اســت چراكه ماده پروتئيني قابل دسترس در آنجا چيزي 

جز آبزي نيست. 

30درصدازپروتئينمصرفيبايدازآبزيانتامين
شود

گلشاهي با اشاره به تنوع توليد پروتئين حيواني در كشور افزود: 
در ايران گوشت قرمز و مرغ توليد مي شود، ضمن اينكه به خاطر 
ويژگي هاي اقليمي و جغرافيايي به ويژه در مناطق دور از ساحل، 
ذائقه مردم از گذشته هاي خيلي دور با دام و طيور آشناست. وي 
اضافه كرد: با تمام اين ويژگي هاي فرهنگي ما در حال حاضر 
به دنبال ترويج مصرف ماهي به عنوان غذاي ســالم در ميان 
مردم هستيم كه به اين شكل از هزينه هاي درماني و بهداشتي 
جلوگيري كنيم. گلشاهي افزود: طبق اعلام سازمان بهداشت 
جهاني، اگر كشوري مي خواهد سلامت  مردمش را حفظ كند، 
بايد ۳۰ درصد از مجموع پروتئين هــاي حيواني كه مردم آن 
كشــور دريافت مي كنند به آبزيان اختصاص داشته باشد. اين 
مقام مسئول در سازمان شيلات كشور اظهار داشت: در گذشته 
فرهنگ استفاده از آبزيان چندان ميان مردم رايج نشده بود و 
اين مساله به ويژه در استان هاي غيرساحلي بيشتر مشهود بود. 
وي اضافه كرد: اقداماتي كه در اين زمينه انجام شد، فعاليت هاي 
فرهنگي كه صورت گرفت و همكاري مطلوبي كه صدا و سيما 

 با ما در اين زمينه داشــت سبب شــد تا مردم به تدريج با اين 
محصولات آشنا شوند.

 گلشــاهي با بيان اينكه حدود ۴ تا ۵ سال قبل ما بايد به مردم 
مي گفتيم ماهي اين خواص را دارد و به دليل اين خواص غذايي 
براي سلامتي مفيد اســت بنابراين آن را مصرف كنيد، گفت: 
در حال حاضــر ديگر احتياجي به گفتن نيســت و اكثر مردم 

با خواص آبزيان آشنا هســتند. اين مقام مسئول در سازمان 
شــيلات كشــور افزود: زماني كه چنين اتفاقي رخ داد ما بايد 
محصولات متنوع در اختيار مردم قــرار مي داديم، چرا كه تا 
پيش از اين مســاله، هدف گذاري ما فقط اين بــود كه توليد 
را به حدي برســانيم كه پاســخگوي نياز مردم باشد و پس از 
آن رويكردمان به ســمت كيفي تر كــردن محصولات رفت. 

گلشــاهي با بيان اينكه امروزه بسته بندي و عرضه محصولات 
شــيلاتي در فروشگاه ها نســبت به گذشــته كاملا متفاوت 
است، گفت: تنوع محصولات نســبت به قبل بسيار زياد است 
و انواع سوخاري هاي ماهي، ســوخاري هاي ميگو، ميگوهاي 
 طعم دار شــده و انواع و اقسام محصولات بســته بندي شده را 

در بازار مشاهده مي كنيم. 

مديركل دفتر بهبود كيفيت، فرآوري و توسعه بازار آبزيان سازمان شيلات

خريد فيله ماهي مقرون به صرفه است

محمود حجتي، وزير جهاد كشــاورزي در نامه اي به 
استانداران مرزي كشور با اشاره به اينكه مجوزي براي 
واردات ميوه به ويژه مركبات صادر نشده، بر جلوگيري 
از ورود غيرقانوني ميوه جات به كشور تاكيد كرده است. 
گشــت در مغازه هاي ميوه فروشي بيان گر اين واقعيت 
است كه انواع ميوه و خصوصا مركبات قاچاق به مردم عرضه مي شود و برخورد 
جدي با اين مساله صورت نمي گيرد. كارشناسان معتقدند پديده قاچاق ميوه 
يك كار تشكيلاتي و نيازمند سلسله اي از امكانات و تجهيزات است و نمي توان 

انتظار داشت با برخوردهاي مقطعي و بخشي به آن پايان داد. 

نامهوزيربهاستانداراندرگيرباميوهقاچاق
محمود حجتي طي نامه اي به استانداران مرزي كشور بر ضرورت افزايش نظارت 
و جلوگيري از ورود غيرقانوني مركبات به كشور تاكيد كرد. وزير جهاد كشاورزي 
در اين نامه خطاب به استانداران سيستان وبلوچستان، بوشهر، هرمزگان، ايلام، 
خوزستان و كردستان با تاكيد بر لزوم حمايت از باغداران، تصريح كرد: واردات 
بدون مجوز و غيرقانوني ميوه به لحاظ عدم نظارت بهداشتي و قرنطينه گياهي 
بر روي اين محصولات، موجب ورود و سرايت عوامل خسارتزا به باغ هاي كشور 
مي شود و نگراني بسياري براي بخش كشــاورزي به همراه دارد كه در بعضي 
از موارد مانند ســال هاي قبل، جبران آن با صــرف هزينه هاي گزاف نيز عملا 
غيرممكن خواهد بود. وزير جهاد كشاورزي در اين نامه خاطرنشان كرد: مركبات 
در سال جاري به اندازه كافي توليد شده است و نيازي به واردات وجود ندارد. 
حجتي از استانداران مرزي درخواست كرد تا به طور جدي از ورود محصولات 

كشاورزي بدون مجوز وزارت جهاد كشاورزي جلوگيري كنند. 

انواعنارنگيپاكستاني،درصدرمركباتقاچاق
مركبات قاچاق شامل برخي انواع نارنگي، پرتقال، ليموشيرين و گريپ فروت، 
عموما از كشور پاكستان به كشور وارد مي شود. عبدالمهدي بخشنده، معاون 
برنامه ريزي وزارت جهاد كشاورزي با بيان اينكه محموله هاي ميوه و مركبات 
قاچاق بيشتر از طريق سواحل استان سيستان وبلوچستان و هرمزگان و بوشهر 
به كشــور وارد مي شــود، گفت: هرگونه مركبات وارداتي در كشور به صورت 
قاچاق وارد شده است كه رســيدگي به اين موضوع از حوزه اختيارات وزارت 
جهاد كشاورزي خارج اســت. ما بارها اعلام كرديم كه واردات مركبات لطمه 
بزرگي به باغ داران ايراني است و با توجه به اينكه ازنظر توليد مشكلي نداشتيم 
و ســطح قيمت مركبات امســال متعادل بود، واردات به ضرر و زيان باغ داران 
منتهي مي شود. درخواســت هميشــگي ما از نهادهاي نظارتي و مسئول اين 
اســت كه در برخورد با پديده قاچاق ميوه جديت بيشــتري داشــته باشند 
 و اجازه ندهنــد منافع هموطنان زحمتكــش ما قرباني ســودجويي عده اي 

معدود شود. 

ارادهايبرايمبارزهباقاچاقميوهنيست
برخورد با مركبات قاچــاق و به طور كلي برخورد با ميوه قاچــاق فقط با اراده 
و قاطعيت نهادهــاي نظارتي ممكن اســت و با وضعيتي كه تاكنون شــاهد 
بوديم چنين اراده اي وجود ندارد. اســدالله جوانبخت، فعال بازار ميوه و تره بار 
مركزي تهران با بيان اين مطلب به »كســب وكار« گفت: چندي پيش شاهد 
حضور مســئولان اصناف در بازار مركزي ميوه و تره بار و قول مساعد آنها براي 
همكاري در جلوگيري از قاچاق ميوه بوديم اما واقعيت اين اســت كه برخورد 
با قاچاق ميوه به شدت وابسته به كار تشــكيلاتي و منسجم سازمان مبارزه با 

قاچاق كالاســت و نمي توان با اين پديده به صورت مقطعي و بخشــي مبارزه 
كرد. اين كارشــناس با بيان اينكه قاچاق مركبات با اين حجم نيازمند كشتي، 
وسايل نقليه و ادوات و تجهيزات زياد است، افزود: درنظر داشته باشيد چنين 
تشــكيلاتي كه از كشــتي تا كاميون را در اختيار دارد بدون انسجام و برنامه 
 حركت نمي كند و مانند قاچاق پوشــاك نيســت كه به صــورت جزيره اي و 

غيرمنسجم انجام شود. 

چرامغازهعرضهكنندگانميوهقاچاقپلمبنميشود؟
اين فعال اقتصادي با طرح اين پرسش كه چرا مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق از 
مغازه هايي كه مركبات قاچاق عرضه مي كنند بازخواست نمي كنند، گفت: در 
همه كالاهاي قاچاق شــاهد برخورد قاطع با هسته هاي عرضه و خرده فروشي 

 هستيم اما در موضوع ميوه تاكنون نديده ايم مغازه اي به دليل عرضه ميوه قاچاق 
پلمب شود. 

به گفته جوانبخت، مبارزه با قاچاق ميوه در مبادي مرزي به دليل ســاختاري 
كه در اســتان هاي مرزي شــكل گرفته و فقط به مســائل اجتماعي محدود 
نمي شــود، كار ســاده اي نيســت بنابراين لازم اســت مراكز عرضه ميوه در 
ســطح شــهر مورد بازرســي روزانه قرار گيرند و هر مغازه اي كه ميوه قاچاق 
عرضه كرد ضمن معدوم كردن فوري ميوه هــاي قاچاق واحد صنفي متخلف 
براي مدتي پلمب شــود. اين كارشــناس در پايان با بيان اينكــه ورود ميوه 
قاچاق غيــر از زيان هاي اقتصــادي براي ســلامتي جامعه نيــز مخاطرات 
 جدي ايجــاد مي كند، خواســتار توجــه بيشــتر نهادهاي نظارتــي به اين 

معضل قديمي شد. 

احتكار،عاملگرانيپرتقال
در پي افزايش قيمت پرتقال به كيلويي 7۰۰۰ تومان، وزارت جهاد كشاورزي 
علت گراني پرتقال را ذخيره كردن حدود 7۰۰ هزار تن در انبارهاي شــخصي 
برخي افراد عنوان و اعلام كــرد كه طبق قانون، برخورد بــا متخلفان نظارت 
بر توزيع در بــازار و قيمت از اختيارات وزارت صنعت، معدن و تجارت اســت. 
به گزارش ايسنا، ابوالقاسم حســن پور، مديركل دفتر ميوه هاي گرمسيري و 
نيمه گرمسيري وزارت جهاد كشاورزي، اظهار كرد: امسال يك ميليون و ۹۵۰ 
هزار تن پرتقال در كشور توليد شد و از نظر توليد هيچ مشكلي نداريم، چراكه 
همچنان برخي از انواع پرتقال جنوب مانند والنسيا هنوز روي درخت است و 
در انبارهاي شمال كشور و برخي انبارهاي شخصي افراد حدود 7۰۰ هزار تن 

پرتقال براي شب عيد ذخيره سازي شده است. 

گزارش »كسب وكار« از ورود غيرقانوني مركبات

قاچاق مرکبات يك کار تشكيلاتي است
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اصناف

رئيس اتحاديــه توليدكننــدگان و 
فروشندگان گل، وضعيت بازار گل در 
چند ماه گذشته را راكد خواند و بيان 
كرد: وضعيت اقتصادي مردم، تقابل با 
ماه محرم و افزايش حجم ضايعات گل 

به واسطه گرماي شديد از عوامل ركود بازار است. 
سيدجلال عجايبي در گفت وگو با »كسب وكار« درباره صادرات 
گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده و مي توان ادعا كرد 
صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات گرفته از عدم كمك 

دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 
وي گفت: صادرات گل و گياه به شــكل زميني و با وانت هاي 
بدون يخچال است كه اساسا اسم اين كار را نمي توان صادرات 
گذاشت. اين كار جز خرابكاري و از بين بردن نام صادرات چيز 

ديگري ندارد. 
ســيدجلال عجايبي درباره آخرين وضعيــت پايانه صادراتي 
گل و گياه توضيــح داد: پايانه صادراتــي گل و گياه در همان 
وضعيت قبلي خود است. براي به نتيجه رســاندن اين پايانه 
تلاش مي كنيم اما دستگاه هاي اداري پاسخگو نيستند. تاكنون 
با وزارت صنعــت، معدن و تجارت و وزارت جهاد كشــاورزي 

مذاكراتي داشتيم ولي هيچ كدام جوابگوي ما نبوده اند. 
وي ادامه داد: از يك ســال ونيم گذشــته به دنبال تسهيلاتي 
هســتيم كه از طرف معاون وزير تاييد شده اما هنوز به نتيجه 

نرسيده است. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان گل اضافه كرد: 
در حال حاضر بهترين فرصت را براي صــادرات گل و گياه به 
كشورهاي عربي و آسياي ميانه داريم ولي زيرساخت ها براي 

صادرات فراهم نشده است. 
عجايبي درباره وضعيت صــادرات گل و گيــاه تصريح كرد: 
صادرات گل و گياه شرايط مطلوبي ندارد چراكه با امكانات فعلي 

كسي نمي تواند گل و گياه صادر كند. 
وي با اشــاره به مهم ترين موانع براي صادرات گل و گياه ادامه 
داد: نبودن تمركز توليد از مهم ترين مشــكلات اســت. تمام 
مراحل توليد گل و گياه از توليد، توزيع، آماده سازي و صادرات 
بايد به صورت متمركز انجام شــود اما در شــرايط فعلي هيچ 
صادركننده اي با ريســك هاي بي مورد و نوسانات قيمت كه 

به دليل دلال بازي ايجاد مي شود امكان صادرات ندارد. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه با انتقاد از حضور واسطه ها در 

صادرات گل و گياه گفت: در اين شــرايط عده اي واسطه سود 
مي برند، توليدكنندگان متضرر مي شوند و عملا صادراتي هم 

وجود ندارد. 
عجايبي درباره نحــوه انجام صادرات گل و گيــاه عنوان كرد: 
 صادرات گل و گياه ما به صورت مرز به  مرز انجام مي شــود ما 
حدود 50 ميليون دلار است كه تمام اين محصولات گل و گياه 

آپارتماني و فضاي سبز هستند. 
به گفته وي صادرات گل و گياه كاملا زميني انجام مي شــود و 

هنوز صادرات هوايي به شكل درست راه اندازي نشده است. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه اضافه كرد: تمام اين موارد به 
زيرساخت ها برمي گردد ما در بخش هاي ديگر ازجمله سبزي 
و صيفي، ميوه و تره بار و خشــكبار با كمبود و ضعف در پايگاه 
صادراتي روبه رو هســتيم. رئيس اتحاديــه توليدكنندگان و 
فروشندگان گل افزود: بازار گل چهار فصل بوده و بسته به وضع 

اقتصادي خانوار، ايام جشن و عزا  عرضه و تقاضا نوسان دارد. 
عجايبي در ادامه گفت: بازار گل نيازمند سرمايه گذاري است. 
اين بازار به يارانه 3 ميليارد توماني نيــاز دارد كه اين يارانه در 
شمال كشــور و در پايانه ها بيهوده صرف مي شود. وي درباره 
برخي اظهارنظرها درباره پرداخت وام كلان از سوي وزارت جهاد 
به پايانه هاي گل و گيــاه، گفت: در اين خصوص اطلاع دقيقي 
ندارم اما بايد بگويم با توجه به اينكه از سال 84 مقرر شد دولت 
3 ميليارد و 600 ميليون تومان يارانه به بازار گل و گياه تهران 
اختصاص دهد اما تاكنون اين اتفاق رخ نداده و جالب اينكه در 
سال 92 حدود 40 ميليارد تومان تسهيلات به بازار گل و گياه 

مازندران تخصيص داده شده است. 
وي با اشــاره به اينكه روزانه دو تا ســه ميليون شاخه گل در 
كشور توليد مي شود و 60 درصد آن به عنوان ضايعات دورريز 
مي شــود، ادامه داد: تهران به عنوان بزرگ ترين توليد كننده و 

مصرف كننده گل در كشور به حساب مي آيد. 
او درباره صادرات گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده 
و مي توان ادعا كرد صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات 
گرفته از عدم كمك دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 

عجايبي يادآور شــد: پايانه گل واقع در بزرگراه آزادگان است 
كه 80 درصد بنا ساخته شــده و قرار بود با يارانه پنج ميليارد 
توماني دولت كه به اتحاديه گل اختصاص داده شــده بود اين 

پايانه تجهيز شود. 
عجايبي در پاسخ به اين ســوال كه بيشترين حجم خريد گل 

مربوط به چه نوع گلي اســت، گفت: تمام مــردم با وضعيت 
اقتصادي متفاوت به دنبال خريد گل رز هستند. 

وي همچنين به ناگفته هايي از مشــكلات توليد در اين بخش 
اشاره كرد كه شايد دردودل  بســياري از توليدكنندگان گل و 
گياه در كشور باشــد. بي مهري هايي اعم از دور ريختن نيمي 
از محصــولات زيبايي كه توليد مي شــوند تا از دســت رفتن 
بازارهاي صادراتي كه مي تواند ارزآوري، اشتغال، افزايش توليد 
و بهره وري براي كشور داشته باشد. به گفته او دولت جديد كه با 

رويكردها و برنامه هايش اميد بسياري براي بهبود اوضاع به وجود 
آورده است، شايد سياست ها و حمايت هايش پاياني باشد براي 

سختي هايي كه آنان طي سال هاي گذشته متحمل شده اند. 
شوراي توليدكنندگان گل و گياه ايران نخستين تشكلي بود 
كه به عنوان بخش خصوصي به صنعــت گل و گياه ورود پيدا 
كرد و در سال 58 تاسيس شد. در ادامه تعاوني توليدكنندگان 
گل و گياه اســتان تهران در ســال 63 در كنار شــوراي ملي 
توليد كنندگان گل و گياه ايران كار خود را آغاز كرد.  در ادامه 

در سال 73 اتحاديه تعاوني هاي توليدكنندگان گل و گياه ايران 
متشكل از 13 تعاوني به جمع تشكل هاي بخش خصوصي در 
اين صنعت پيوست و در سال 77 نيز شركت پايا گل نيز متشكل 

از تمامي اعضا و تعاوني هاي بخش خصوصي تشكيل شد. 
وي با بيان اينكه فروشــندگان مي توانند 100 تا 200درصد 
بيشتر از قيمت خريد خودشــان، گل ها را بفروشند، افزود: در 
حال حاضر قانون مشخصي در رابطه با قيمت گل وجود ندارد 

و بازار نابسامان است. 

 اعتراض به صادرات گل به شكل زميني و با وانت هاي بدون يخچال 

 صنعت گل و گياه نيازمند يارانه 3ميليارد ي است

تمام ساعت هاي موجود در بازار تا يك سال گارانتي دارند و 
موارد شكستني جزو گارانتي به حساب نمي آيند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت با اعلام اين 
مطلب در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: در زمينه واردات 
ساعت، قاچاق نداريم زيرا سود گمركي واردات آن 4درصد 
است كه ظرف مدت 2 هفته تا يك ماه ترخيص و به دست بازرگان مي رسد. اگر كسي 
اقدام به قاچاق كند، بايد سرمايه بيشتري در نظر بگيرد. ضمن اينكه مدت زمان بيشتري 

تا رسيدن كالا زمان خواهد برد.
وي در رابطه با قيمت بالاي فروش ساعت  با برندهاي معروف گفت: اين ساعت ها بعد از 
ورود، در گمرك هزينه باربري، خدمات ارز روز قيمت گذاري شده در نهايت سود 8 تا 10 
درصدي را روي اين كالا اضافه مي كنند و به فروش مي رسانند. نوسان قيمت در اين نوع 
ساعت ها مربوط به تفاوت آنها در اصل و كپي است كه شايد خريدار متوجه اين موضوع 
نباشد. رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در ادامه گفت: ممنوعيت واردات 
ساعت ديواري و روميزي، قاچاق اين كالاها را بســيار افزايش داده است.  عبدالرحيم 
احمدي همچنين اظهار كرد: با توجه به اينكه از حدود يك ســال قبل ثبت سفارش 
ساعت روميزي و ساعت ديواري انجام نمي شــود، واردات اين كالاها به صورت قاچاق 
صورت مي گيرد. وي افزود: بارها اين موضوع را پيگيري و از مجمع امور صنفي اتاق اصناف 
درخواست كرديم به اين موضوع رسيدگي كنند و واردات آزاد شود اما دليل اين موضوع 

را حمايت از توليدات داخلي عنوان مي كنند. 
 رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ســاعت ادامه داد: اين در حالي است كه هيچ 
ساعت روميزي در داخل كشور توليد نمي شود و ساعت ديواري توليد داخل نيز بسيار كم 

است و اغلب وارداتي هستند. 

قاچاق باتري ساعت
احمدي در بخشي از سخنان خود در پاسخ به اين سوال كه آيا باتري ساعت نيز به صورت 
قاچاق وارد مي شود، گفت: اندازه باتري ساعت مچي كوچك است و با توجه به ممنوعيت 

واردات آن، به صورت قاچاق وارد مي شود. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان و سازندگان ســاعت اضافه كرد: معمولا مسافران كه به 
كشور هاي ديگر سفر مي كنند اين باتري ها را به صورت قاچاق وارد مي كنند چون اندازه 
آن كوچك بوده و به راحتي قابل جابه جايي است. وي گفت: ساعت روميزي مورد استفاده 
بسياري از مردم است و همچنان از ساعت به صورت سنتي براي تنظيم انجام امور مختلف 
استفاده مي شود و علاقه مندان خاص خود را دارد.  احمدي با بيان اينكه هرچه زودتر بايد 
واردات ساعت روميزي، ساعت ديواري و باتري ساعت آزاد شود، گفت: قبل از ممنوعيت 
واردات، تعرفه گمركي ساعت هاي ديواري 80درصد و روميزي 60 درصد بوده است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت درباره  ساعت مچي و ميزان قاچاق آن 
نيز گفت: با توجه به آزاد  بودن واردات ســاعت مچي، قاچاق آن بسيار كم است و شايد 
حدود 10 درصد باشد چراكه تعرفه گمركي ساعت مچي 4درصد است.   پرويز پزشكي، 
نايب رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت نيز اظهار داشت: خريداران ساعت 
بايد با مراجعه به نمايندگي هاي قانوني براي خريد برند مورد نظر خود اقدام كنند.  وي 
پايين آمدن قدرت خريد مردم از يك سو و افزايش ماليات ها از سوي ديگر را از مشكلات 
چند سال اخير در بازار ساعت ايران دانســت و عنوان كرد: در 2 سال گذشته بسياري 
از واحدهاي ساعت فروشــي مغازه ها را تحويل داده اند به اين علت كه اين كار برايشان 
سودآور نيست. پزشكي افزود: حتي در اين مدت ما افت جواز هم داشته ايم، براي مثال در 
طول يك سال 30 جواز صادر و 25 جواز باطل شده است. وي در ادامه يادآور شد: چند 
سال پيش در خيابان جمهوري تهران حدود 30ساعت فروشي بود اما اكنون شايد 5-6 
ساعت فروشي بيشتر نباشد. نايب رئيس اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان با اشاره به 
اينكه هيچ شركت انحصاري در ايران در زمينه توليد ساعت فعاليت نمي كند، ادامه داد: 

در ايران يك شركت مي تواند محصولات چند نشان )برند( را وارد كند كه اين موضوع 
برگرفته از آن است كه توليدكنندگان بزرگ دنيا به صورت گروه توليدي عمل مي كنند. 

مشکلات دريافت جواز
علي رضاخانلو، خزانه دار اين اتحاديه نيز در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: از مشكلات 
اين اتحاديه مي توان به مشكل دريافت جواز كسب اشاره كرد. اتحاديه در حال حاضر 
به كساني كه تقاضاي دريافت پروانه كسب دارند و مكان مورد نظرشان از 6 متر كمتر 
است، جواز نمی دهد. وي اظهار داشت: مشكلات ريشه اي و بزرگ در تمام اصناف وجود 
دارد كه بايد در سياست هاي كلان دولت لحاظ شده و تدبيري براي آنها انديشيده شود. 
رضاخانلــو ادامه داد: ســود تك فروشــي صنــف ما از 30ســال گذشــته تاكنون 
15 درصد بــوده اســت. در جايــي كــه هزينه هــا هــر روزه افزايــش مي يابد و 
مســائل و مشــكلاتي از قبيل ماليات، عوارض و گراني ها و همچنيــن افزايش نرخ 

 تورم وجــود دارد ايــن رقم براي فروشــندگان بســيار ناچيــز اســت و هزينه ها 
را هندل نمي كند. 

به گفته خزانه دار اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان دارايي هم هيچ گونه گذشتي در 
رابطه با كسبه ندارد و هر سال اصناف بايد با مديران بزرگ دارايي براي افزايش ماليات 
جنگ داشته باشند. وي همچنين با اشاره به اينكه فروشندگان درباره خريد و فروش 
ساعت بايد به نكاتي پايبند باشند، گفت: اين قانون تجارت جهاني است كه فروشندگان 
بايد آيين مشــتري مداري را بدانند و آموزش ببينند تا بتوانند اين شــعار بين المللي 
»هميشه حق با مشتري است« را هضم و با آن درست برخورد كنند. يك زماني احتمال 
دارد 30يا40 درصد هم حق با فروشنده باشد. گاهي خريداران به حق خودشان قانع 
نيستند. به فرض مثال شخصي ساعتي را خريداري كرده و آن ساعت بر اثر سهل انگاري 
خريدار شكسته است، بعد انتظار دارد ساعت ديگري به او بدهند يا همان ساعت را رايگان 
تعمير كنند. در حالي كه عقلا و منطقا، وقتي مقصر صدمه ديدن يك كالا خريدار باشد 

آن كالا شامل گارانتي نمي شود اما مشتري زير بار نمي رود. ولي خيلي از مواقع حق با 
خريدار است. ما براي اينكه فروشندگان مجوز اتحاديه را دريافت كنند يك سري سوالات 
مكاسب داريم كه اين افراد بايد درس مكاسب را خوانده باشند و به حقوق شرعي و اخلاقي 
فروشنده و خريدار واقف باشند. فروشنده بايد به تمام مسائل فني ساعت اشراف داشته 

باشد تا اطلاعات غلط به خريدار ندهد. 
غلامحسن ادريس آبادي، بازرس اتحاديه هم اظهار داشــت: درخواست اتحاديه اين 
است كه هفته اي را به نام هفته زمان يا هفته ساعت در كشور نامگذاري كنيم تا در طول 
اين هفته تمام مردم راس ساعت و از روي اصول در محل كار خود حاضر شوند تا بدين 
وسيله شاهد افزايش بهره وري، كاهش هزينه ها و نظم بخشيدن به كارها باشيم. رئيس 
اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در پايان  گفت: به شكايات و اعتراضات رسيده به 
اتحاديه  برخورد مي كنيم و كساني كه اعتراضي دارند مي توانند با شماره 88594106 و 

88594107 تماس بگيرند تا رسيدگي شود.

 درخواست اتحاديه ساعت براي واردات ساعت روميزي، ديواري و باتري

 قاچاق ساعت نداريم
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

فرانشيز چيست؟
تعريف لغوي فرانشيز

 فرانشــيز نوعي كســب وكار است كه بر 
اساس آن به يك شركت اختيار داده مي 
شود توليدات يا محصولات شركت ديگر را 
بفروشد و در قبال آن مبلغي دريافت كند 

كه به اين مبلغ، فرانشيز مي گويند.
مفهوم عملي فرانشيز   

فرانشيز يك شبكه ارتباطي بين كسب وكارهاي مستقل كوچك است كه به 
اين كسب وكار هاي كوچك اجازه مي دهد كه تحت يك نام تجاري مشترك 
و يك هويت فعاليت كنند و همگي از يك متد موفق )كه قبلا آزمايش شده( 
و بازاريابي مشترك اســتفاده كنند. در عمل فرانشيز دقيقا يك استراتژي 
كسب وكار براي جذب و نگهداري مشتري است به عبارت ديگر فرانشيزيك 
سيستم بازاريابي است كه هدف آن ايجاد يك تصوير درباره محصولات يا 
خدمات يك شركت در ذهن مشتري است، در حقيقت روشي براي تعريف 
محصولات يا خدمات است ، به طوري كه نياز هاي مشتري را ارضا كند. از 
اين پس كسب وكارهاي كوچكي كه تحت شبكه ارتباطي فرانشيز با يكديگر 
و مشتركا به فعاليت خواهند پرداخت را »كسب وكارهاي تحت پوشش« 
و شركتي كه وظيفه آن برقراري اين شــبكه و ارائه متد هاي موفق از قبل 
آزمايش شده به كسب وكار هاي تحت پوشش است، را »هماهنگ كننده« 

مي ناميم. 
مزاياي فرانشيز  

1-امنيت: براي كســب وكارهاي تحت پوشــش، فرانشيز نوعي كاهش 
 ريســك و امنيت را به همراه دارد. شــما آزادي اي را كه به عنوان صاحب 
يك كسب وكار مستقل داريد، كنار مي گذاريد تا تبديل به يك جزء از يك 
گروه شويد كه به همراه يكديگر يك كســب وكار را پيش مي بريد و ديگر 
نيازي نيســت كه خودتان نگران روش هاي موثر براي كســب وكار خود 
باشيد چرا كه يك سيستم از قبل مطالعه شــده و آزمايش شده از سوي 

هماهنگ كننده در اختيار شما قرار خواهد گرفت. 
2-سيستم اثبات شــده: مواردي كه يك هماهنگ كننده براي انجام 
كسب وكار تعيين مي كند: يك روش )سيستم عامل( براي انجام كسب وكار، 
يك نام تجاري كه در نظر مشتري ارزش داشته باشد و يك پشتيباني اوليه 
و پشتيباني مســتمر اســت كه در نتيجه ديگر نيازي نيست شما چرخ را 
مجددا اختراع كنيد تا بتوانيد از آن استفاده كنيد. بلكه از نتايج تحقيقات 

از قبل انجام شده هماهنگ كننده استفاده خواهيد كرد. 
3-نتايج قابل پيش بيني: يك سيستم فرانشيز الف( قدرت خريد گروهي 
براي از بين بردن هزينه هاي عملياتي ب( پيشرفت سريع تر به علت برنامه 
بازاريابي از پيش آزمايش شده پ( نتايج قابل پيش بيني )وابسته به اينكه 

تا چه حد پاي بند سيستم عامل بوده ايد( را مژده مي دهد. 
4-بازار يابي: وقتي كســب وكار شما از حالت مســتقل خارج شد و به 
صورت جزئي از مجموعــه بزرگ تري در آمد هزينه هــاي بازاريابي ميان 
كسب وكارهاي تحت پوشش تقسيم خواهد شد و همين تعدد شعبات خود 
نوعي بازاريابي بوده و در نتيجه كسب وكار شما در ذهن مشتري جاي خود 

را باز خواهد كرد.

دانشگاه كسب وكار

شما بهترين دوست   و مهم ترين فرد زندگي 
خودتان هســتيد. براي همين بسيار مهم 
است كه به نحوه صحبت كردن و رفتار تان 
با خود به طور روزمــره فكر كنيد. ما اغلب 
خودمان را قضاوت و بعد از انجام دادن يك 
كار اشتباه احســاس گناه مي كنيم و دائما 
خودمان را ســرزنش مي كنيم. به اين فكر 
كنيد كه وقتي با خودتان به نحوي مثبت تر- 
با آگاهــي و مهرباني بيشــتر- صحبت 
مي كنيد، چه تغيير شگرفي در زندگي تان 
ايجاد مي شود. تنها استفاده از تعدادي از 
اين جملات تاكيدي تغييــرات مهمي در 

زندگي روزانه تان ايجاد خواهدكرد. 

1. من روياهايم را باور دارم
به خودتان و همه چيزي كه هســتيد، باور 
داشته  باشيد. باور داشــته  باشيد كه هر 
چيزي ممكن است و مي توانيد هر چيزي 
را كه مي خواهيد، داشــته  باشيد. اينكه 
به خودتان بگوييد روياهاي تــان را باور 
داريد، كمك تان مي كنــد اعتماد به نفس 
بيشــتري داشته باشــيد. يك چيز كه 
هيچ كس نمي تواند از شما بگيرد، اين باور 

اســت كه شــما مي توانيد موفق شويد 
و زندگي اي داشته باشــيد كه هميشــه 
مي خواستيد. به خودتان و به دنيايي اعتماد 
كنيد كه در آن وقتي واقعا روياهاي تان را 

باور داشته باشيد، به حقيقت مي پيوندند. 

2. من هرروز بهترين تلاشم را مي كنم
فرقي نمي كند، امروز موفق شــديد كاري 
بزرگ انجــام دهيد يا كوچك، شــما هر 
روز تمام تلاش تــان را مي كنيد تا زندگي 
دل خواه تان را بسازيد. موفقيت با گام هاي 
كوچــك و نوپا مي آيد و يك شــبه اتفاق 
نمي افتد. دائم بــه خودتان يادآوري كنيد 
كه هر روز بهترين تلاش تان را مي كنيد و هر 
روز از اشتباهات تان درس مي گيريد. حتي 
اگر امروز روز بدي داشــتيد، فقط به دليل 
تلاش تان و پيشرفت كمي كه هر روز داريد، 

از خودتان قدرداني كنيد. 

 3. به خاطر فردي كه هستم، به خودم 
عشق مي ورزم

اين بار كه خودتــان را در آينه ديديد، يك 
دقيقه مكث كنيد، به چشــمان تان نگاه 
كنيد و بگوييد »عاشقت 
هســتم.« به خودتان 
تمام  عاشــق  بگوييد 

نقص هاي تان هستيد چون اين نقص ها شما 
را فردي مي سازد كه هستيد. اگر نتوانيد به 
خودتان عشــق بورزيد، نمي توانيد انتظار 
داشته  باشــيد كه به آدم هاي ديگر عشق 
بورزيد. وقتي فردي را كه درون تان است، 
مي پذيريد و به او عشق مي ورزيد، دروازه 
قلب تان را مي گشــاييد تا حتي عشق و 
تحسين بيشتري از آدم هاي ديگر دريافت 
كنيد. همه چيز از خودتان شروع مي شود. 
هر روز به خاطر فردي كه هستيد به خودتان 

عشق بورزيد.
 

4. من مسئول شادي خودم هستم
هيچ كس نمي توانــد بيايد و شــما را به 
فردي مثبــت و رضايتمنــد تبديل كند. 
شما مســئول شــادي خودتان هستيد. 
اگر انتظــار داريد جايي بيــرون خودتان 
در جستجوي شادي باشــيد، فقط نااميد 
مي شــويد. اين حقيقت را بفهميد كه شما 
تمام عشق، شادي و رضايتي را كه هميشه 
رويايش را داشــتيد، در درون تان داريد. 
براي احساســات خودتان مسئوليت پذير 
 باشيد و هر روز اين مسئوليت را بر عهده 

بگيريد. 

۵. من 1۰۰درصد مســئوليت زندگي 
خودم را مي پذيرم

مانند نكته مربوط به مســئوليت شادي 
خودتــان، شــما بايد مســئوليت كامل 
اقدامات تان را بر عهده بگيريد. وقتي شروع 
به گلايه  از شــرايط تان، اوضاع زندگي تان 
يا اطرافيان تان مي كنيد، فقط به خودتان 
آســيب مي رســانيد. هيچ كس مسئول 
زندگي شــما نيست چون شــما خودتان 
واقعيت را مي ســازيد. افــكار و اقدامات 
 روزانه تــان هر روز زندگي تان را شــكل

 مي دهند. 

 ۶. بهترين ها هنوز در راه هستند
بعد از جملات بالا حــالا اين جمله تاكيدي 
بسيار الهام بخش اســت كه مي توانيد به 
خودتان بگوييد. باور داشته باشــيد حتي 
اگر امروز همانطور نيست كه مي خواستيد 
باشــد، فردا روز بهتري خواهد بود. باور 
داشــته  باشــيد كه روز بعد فرصت هاي 
بهتــري براي تان بــه ارمغــان خواهد 
آورد. با ايــن كار به ســادگي چيزهاي 
 مثبت بيشــتري به زندگي تــان جذب 

مي كنيد. 

۶ جمله مثبت و انرژي بخش

مشا غل عجيب
دانستنی ها

10 شهر بهشت پولداران جهان
توزيع ثروت در بين نقــاط مختلف جهان به 
صورت عادلانه صــورت نگرفته اســت. اين 
موضوع باعث بروز پديده اي تحت عنوان شمال 
و جنوب شــده كه اســتعاره اي از كشورهاي 
جهان اول و جهــان دوم اســت. در اين بين 
توزيع ثروت در برخي شــهرها بــه اندازه اي 
بوده كه از آنها به عنوان بهشــت پولداران ياد 
مي شود. پس از سال 2009 و ركود اقتصادي 
بزرگ در غرب، مجمــوع ثروت ميلياردرهاي 
 جهان بيش از 2 برابر شــده است. در اين بين
10 شهر جهان بيشترين تعداد ميلياردرهاي 
جهان را در خــود جاي داده اند. بعد از ســال 
2009 و ركــود بزرگ اقتصــادي در جهان، 
مجموع ثروت ميلياردرهاي جهان از 3.1 هزار 
ميليارد دلار به 6.5هزار ميليارد دلار افزايش 
يافته است كه اين ميزان ثروت از ميزان توليد 
 ناخالص داخلي تك تك كشــورهاي جهان
 به جز چين و آمريكا بالاتر است. تا پايان سال 
2013 افــزون بر 2170 ميليــاردر در جهان 
وجود داشــته اند كه 766 نفر از اين افراد در 
اروپا و 522 نفر ديگر در ايالات متحده ساكن 
هســتند. به گزارش وال اســتريت ژورنال ، 
مجموع ثروت ميلياردرهــاي اروپايي معادل 
2.12 هزار ميليارد دلار و با وجود تعداد كمتر 
ميلياردرهــاي آمريكايي ثــروت آنها معادل 
2.16هــزار ميليارد دلار و بيشــتر از مجموع 
ميلياردرهــاي اروپايي بوده اســت. از جمله 
شــهرهاي محبوب ميلياردرهاي جهان براي 
حضور و ســكونت مي تــوان بــه نيويورك با 
96، هنگ كنگ با 75، مســكو بــا 74، لندن 
با 67، بمبئي با 30، ســنگاپور بــا 27، پكن 
 با 26، پاريــس با 25، رياض بــا 25 و دوبي با 
24 ميلياردر اشاره كرد. در اين ميان 5 كشور 
با بيشــترين تعداد ميلياردر در جهان شامل 
ايالات متحده با 515، چين با 157، آلمان با 
148، انگليس با 135 و روسيه با 108 ميلياردر 
 ،Wealth-X هستند. بر اســاس پيش بيني
تعــداد ميلياردرهــاي جهان تا پايان ســال 
 جاري بــه 2356 نفــر و تا ســال 2020 به 

3873 ميلياردر افزايش خواهد يافت.

نکته مهارت

همه ما در زندگي شــغلي به دنبال اين هستيم 
كه پيشرفت كنيم و سرپرســتي يك مجموعه، 
گروه  يا ســازمان بزرگ تر را بر عهده بگيريم. در 
اين مطلب براي شــما چند راهــكار عملي ارائه 
مي دهيم تا بتوانيد پيش از اينكه به چنين سمتي 
برسيد مهارت ها و قابليت هاي رهبري را در خود 

پرورش دهيد. 
فرصت هاي رهبري را  بدون توجه به اينكه 
كوچك هستند، بر عهده بگيريد: يك عادت 
خوب اين است كه آمادگي خود را براي اقدام هايي 
كه خارج از واحد كاري تان انجام مي شود بر عهده 
بگيريد. اين فرصت ها لازم نيست كه پروژه هاي 
طولاني مدت باشــند؛ اقدام هاي كوچكي مانند 

تســهيل يك ملاقات، كمك كــردن در فرايند 
 استخدام يا حل يك نزاع بين دو همكار هم مفيد

 هستند. 
به دنبال فضاهاي ســفيد باشيد: يك روش 
بسيار موثر براي اثبات توانايي هاي تان اين است 
كه پروژه هايي را كه در فضاهاي ســفيد هستند 
ـ مســائلي كه ســاير افراد حاضر به پذيرش آنها 
نيستند يا حتي ممكن است از آن آگاه نباشند ـ بر 
عهده بگيريد. مثلا  تحليل و بررسي اينكه چطور 
تغييري خاص در ســازمان مي تواند هزينه هاي 
سازمان را كاهش دهد. انجام كارهايي كه سايرين 
حاضر به قبول آن نيســتند باعث تمايز شــما از 

سايرين مي شود. 

 به دنبال ســاختن رابطه باشــيد: طبق 
يك مثــل قديمي »اينكه شــما چه افــرادي را 
مي شناســيد مهم نيســت، بلكه مهم اين است 
كه چــه افرادي شــما را مي شناســند.« هنگام 
بررســي ترفيع، به احتمال زياد افــراد ديگري 
توانايي شــما را ارزيابي كــرده و آن را به رئيس 
ارائه مي كنند، بنابراين شــما نياز داريد كه افراد 
 در واحدهاي مختلف سازمان با توانايي هاي شما

 آشنا باشند.
 از هر موقعيــت و برخوردي به عنــوان فرصتي 
براي نشــان دادن ارزش هايي كه شما به سازمان 
 ارائه مي كنيد و تسلط و دانش خود بر كسب وكار 

استفاده كنيد. 

مانند يك رهبر رفتار كنيد

نظافتچي جاده ها
يكي ديگــر از ايــن مشــاغل جديــد و در عين 
حــال عجيــب »نظافتچــي جاده ها«ســت. هر 
روزه در بســياري از كشــورها موارد متعددي از 
برخورد پرنده هــا با خودروهاي عبــوري گزارش 
مي شــود؛ بنابرايــن در ايــن كشــورها افرادي 

مامــور هســتند تــا بــا حركــت در جاده ها به 
 جمع آوري لاشــه اين پرنــدگان و تميــز كردن 

جاده بپردازند. 

زامبي كرايه اي
در شهر لندن و چندين شــهر اروپايي و آمريكاي 

شمالي شركت هاي هنري هســتند كه افرادي را 
براي ايفاي نقش زامبي هاي آدم خوار در فيلم ها و 
سريال هاي تلويزيوني استخدام مي كنند. اين افراد 
بايد خود را به شكل مرده متحرك درآورند و اينگونه 
نشــان دهند كه قصد كشــتن و خوردن شخص 

ديگري را دارند.

كنترل چي چيپس هاي سيب زميني
وظيفه اين افراد بررســي چيپس هاي سيب زميني 
در خط مونتاژ كارخانه هاي چيپس ســازي است تا 
مطمئن شوند كه اين مواد غذايي سرخ شده، پرچرب 
و ناسالم از نظر فني معيوب نباشند اما كاري به طعم و 

خوشمزه بودن يا نبودن آنها ندارند.

كسب وكار اينترنتي موفق
كسب وكار اينترنتي به فروش محصولات يا خدمات در اينترنت گفته مي شود. 
امروزه بيش از 900 ميليون نفر در دنيا از اينترنت استفاده مي كنند و 69 درصد 

از اين جمعيت، در طول 90 روز، دست كم يك خريد از اينترنت داشته اند. 
نبايد اين مساله را فراموش كرد كه يك وب سايت اينترنتي، تنها براي فروش 
محصول يا خدمات به كار نمــي رود، بلكه مي تواند نقش هــا و كاركردهاي 

مختلفي داشته باشد. 
آيا تا به حال با خود فكر كرده ايد كه چرا تجارت و كسب وكار خود را اينترنتي 

می كنيم؟
1 - تجارت شما 24 ساعت در روز بدون توقف زمان فعاليت خواهد كرد. 

2 - كاهش هزينه هاي نيروي انساني.
3 - حضور در اينترنت و كسب سهام بازار.

4 - جذب مشتريان بالقوه و ناپايدار.
5 - افزايش توان رقابتي.

6 - مهم تر از همه دسترســي به مخاطبان و مشــتريان طبقه بندي شــده و 
هدفمند.

چرا بسياري در كسب وكار اينترنتي خود موفق بوده اند؟
 اينترنت رسانه اي بسيار بزرگ است كه به وسيله آن همه افراد مي توانند هر 

تصويري كه از خودشان مي خواهند در ذهن مردم و مخاطبان ايجاد كنند.
 در كسب وكار اينترنتي مهم نيســت كه شما چند سال سن داريد، اصلا مهم 
نيست كه شما چقدر سرمايه داريد، در كســب وكار اينترنتي مهم نيست كه 
شما در كجاي اين كره خاكي زندگي مي كنيد. يك كارآفرين به همراه ايده نو 
و خدماتي كه براي مخاطبان جذاب باشد يكي از دلايل موفقيت در كسب وكار 
است. ايجاد كســب وكار اينترنتي همانند رفتن به يك سفر دور و دراز است، 
سفر به مكاني ناشناخته و مهم تر از آن ســفري كه حتي تجربه كساني كه از 
شما جلوتر هستند براي موفقيت شما كافي نيست. تنها راهنماي شما براي 
شروع اين سفر يك نقشه است، يك نقشــه اي كه تا پايان اين سفر راهنماي 
شما باشد و به شما كمك كند. نام اين نقشــه در كسب وكار اينترنتي )طرح 

تجاري  Business Plan( است. طرح تجاري شامل بخش هاي زير است: 
1 - چشم انداز )آغاز يك تجارت و كســب وكار با يك چشم انداز وسيع شروع 

مي شود( 
2 - ماموريت )ماموريت منظور و قصد شــما را از كســب وكار و تجارت شما 

مشخص مي كند( 
3 - هدف )داشــتن يك هدف خوب، به فعاليت هاي شما در تجارت معني و 

جهت مي دهد( 
4- راهبرد )راهبرد، مسيرها را در جهت هدف هاي تان هدايت مي كند( 

5- برنامه )هر كسب وكاري براي موفقيت، برنامه مي خواهد( 

راهکار


